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     Wymianę stawu biodrowe-

go, kolanowego i wstawienia 

implantu kości udowej prze-

prowadzili lekarze z Kliniki 

Ortopedii, Traumatologii i 

Chirurgii Ręki Uniwersytec-

kiego Szpitala Klinicznego w 

Białymstoku u 65-letniej pa-

cjentki. Dr Paweł Olszewski z 

tej kliniki, który był głównym 

lekarzem operującym, pod-

kreślił, że to rzadki zabieg. 
      „Wykonaliśmy zabieg, który 

wykonuje niewiele ośrodków w 

Polsce” – ocenił w materiałach 

prasowych przekazanych przez 

szpital. Wszczepienie endopro-

tezy stawu biodrowego i kolano-

wego przeprowadzono w jed-

nym czasie ze wstawieniem ty-

Ciąg dalszy ze s.1 

Przełomowa operacja ortopedyczna w 

Białymstoku 



  Nr 02 (138)  Wieści Światowe 01 lutego 2024 r.           czytaj na: www.wiesciswiatowe.pl             str. 3 

tanowego implantu kości udo-

wej. Operacja trwała kilka go-

dzin. Przeprowadziło ją czte-

rech chirurgów, w tym jeden z 

Poznania. 

      Zoperowana pacjentka – jak 

poinformował szpital – jako 

dziecko miała nierozpoznaną i 

nieleczoną wrodzoną dysplazję 

stawu biodrowego. Skutkiem 

tego było to, że w wieku 32 lat 

miała w odstępie czasu wszcze-

pione endoprotezy obu stawów 

biodrowych, z reoperacją po 

dwóch latach. Przed dziesięcio-

ma laty wymieniono obie te 

endoprotezy, bo się zużyły, ale 

w trakcie wymiany jednej z en-

doprotez doszło do pęknięcia 

kości udowej. Lekarze połączyli 

tę kość, ale w ostatnich latach 

pękła ona ponownie. Pacjentka 

szukała pomocy w wielu miej-

scach, trafiła do Białegostoku. 

      „Od dwóch lat praktycznie 

nie mogła chodzić. Trafiła po 

kolei do paru szpitali, ale w 

końcu trafiła do naszego ośrod-

ka” – wyjaśnił kierujący kliniką 

dr Jan Kiryluk. Pacjentka wy-

szła ze szpitala. Czeka ją reha-

bilitacja, zaczyna chodzić. Le-

karze oceniają efekt operacji 

jako bardzo dobry. 

      Klinika Ortopedii, Trauma-

tologii i Chirurgii Ręki Uniwer-

syteckiego Szpitala Klinicznego 

w Białymstoku chce zwiększać 

zakres wykonywanych operacji. 

      Kierujący kliniką dr Jan 

Kiryluk poinformował, że leka-

rze z tej kliniki wykonają w 

2023 r. ok. 900 operacji prote-

zoplastyki stawów: biodrowego, 

kolanowego i ramiennego (w 

tym 80 replantacyjnych, czyli 

ponownych zespoleń). Ma to 

być prawie dwukrotnie więcej 

niż w 2022 r. 

      „Rozpoczynamy implanta-

cję protez tzw. +drukowanych 

indywidualnie+, stosowanych u 

pacjentów ze znaczą destrukcją 

tkanki kostnej. U tych pacjen-

tów najpierw uzupełniamy uby-

tek w tkance kostnej elementem 

wydrukowanym w technologii 

3D, a następnie implantujemy 

protezę” – dodaje Kiryluk. 

      Lekarze z USK mają od 

2024 r. przeprowadzać operacje 

replantacyjne w ramach ogólno-

polskiego systemu takich opera-

cji. Chcą także przeprowadzać 

podobne – jak przeprowadzony 

zabieg u pani Alicji – operacje u 

pacjentów onkologicznych. 

(PAP) 

Redaktor 
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      Klub Myśli Ekologicznej, 

Górnośląsko-Zagłębiowska 

Metropolia, Uniwersytet Ślą-

ski w Katowicach i kino Roma 

w Zabrzu zapraszają 17 paź-

dziernika na kolejne spotkanie 

z eko-filmem. „Gunda” to nor-

wesko-amerykański film z 

2020 roku o fascynującym po-

zaludzkim świecie zwierząt, 

które ludzie zwykli traktować 

jako źródło pożywie-

nia.  Początek seansu w kinie 

Roma w Zabrzu, ul. Padlew-

skiego 4, o  godz. 17.30. 

      Reżyser Viktor Kosakov-

skiy pozwala widzom spojrzeć 

na świnię, krowę czy kurę w 

inny sposób, niż zwykliśmy to 

robić. Nie na dostawców poży-

wienia, lecz żyjące, czujące 

istoty, które mogą nas zasko-

czyć swoją inteligencją. 
      Najwyższy czas, byśmy za-

częli patrzeć na zwierzęta uważ-

nie i czule – uważa noblistka 

Olga Tokarczuk, a dokument 

Wiktora Kossakowskiego jest 

wspaniałą, głęboko poruszającą 

manifestacją tego postulatu. 

Zresztą „Gunda”, sensacja ze-

szłorocznego festiwalu w Berli-

nie, to więcej niż film. To in-

tymne spotkanie z istotami, któ-

re żyją obok nas. To wyraz soli-

darności ze zwierzętami, świa-

dectwo troski, prośba o wyba-

czenie, dyskretny apel do naszej 

wrażliwości. A wreszcie czyste 

kino, uzdrawiający eliksir, jak 

mówi zachwycony dziełem Kos-

sakowskiego reżyser Paul Tho-

mas Anderson. 

Tytułowa świnia Gunda mieszka 

na farmie i właśnie została ma-

mą gromadki prosiąt. Kamera 

Kossakowskiego obserwuje z 

bliska pierwsze tygodnie ich 

życia: niezgrabne wspinaczki po 

potężnym ciele matki, by się-

gnąć do pełnego mleka sutka; 

przepychanki przy śniadaniu i 

radosne taplaniny w błocie 

(https://gutekfilm.pl/gunda-

kossakowski). 

      Spotkanie prowadzą: prof. 

Piotr Skubała (Wydział Nauk 

Przyrodniczych, Uniwersytet 

Śląski, ekolog, akarolog, etyk 

środowiskowy, edukator ekolo-

giczny, działacz na rzecz ochro-

ny przyrody, aktywista klima-

Ciąg dalszy ze s.1 

Fascynujący świat zwierząt, 

spotkanie z eko-filmem 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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tyczny) oraz dr Ryszard Kulik 

(Pracownia na rzecz Wszystkich 

Istot, psycholog, aktywista eko-

logiczny, trener treningu psy-

chologicznego, ekofilozof skon-

centrowany na głębokiej ekolo-

gii, autor książek i artykułów 

poświęconych relacji człowiek 

– przyroda). 

UWAGA: Wstęp wolny 

      Klub Myśli Ekologicznej 

jest inicjatywą, która ma na celu 

propagowanie idei ekologicz-

nych oraz prezentowanie osób 

wcielających te idee w życie. 

Uważamy, że żyjemy w czasach 

bezprecedensowych 

zagrożeń dla przyro-

dy i człowieka. Dla-

tego tak ważna wy-

daje się potrzeba 

pogłębionej refleksji 

nad diagnozą obec-

nej sytuacji, określe-

niem przyczyn nega-

tywnych zjawisk 

oraz poszukiwaniem 

dróg wyjścia. Uwa-

żamy, że obecnie 

potrzebujemy no-

wych wizji, odkry-

wania swoich głębo-

kich związków z 

przyrodą, rozwijania 

postaw umiarkowa-

nia, pokory i szacun-

ku wobec życia, a 

także dążenia do 

równowagi na wielu 

poziomach naszego 

życia. W ramach 

Klubu Myśli Ekolo-

gicznej proponuje-

my spotkania z nau-

kowcami, aktywista-

mi ekologicznymi, 

działaczami społecz-

nymi, dla których 

zmiana świata na 

lepsze jest ważnym 

motywem działań. 

Chcemy inspirować, 

zachęcać do aktyw-

ności, wspierać od-

dolne inicjatywy 

oraz budować krąg 

osób, angażujących 

się w pracę dla przy-

rody i człowieka. 

Spotkania Klubu 

odbywają się raz w 

miesiącu o godz. 

17.30. 

 

Redaktor 
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      Na rozwój oprogramowa-

nia BIM, którego używają ze-

społy architektów, inżynierów 

i specjalistów budownictwa, 

aby wspólnie korzystać z in-

formacji o projektowanym i 

konstruowanym obiekcie, 

wpływały trzy czynniki: idea 

takich systemów, kultura or-

ganizacyjna i podejście użyt-

kowników – takiego podziału 

dokonał naukowiec Politechni-

ki Warszawskiej. 
      Modelowanie informacji o 

budynku (ang. Building Infor-

mation Modeling, BIM) pozwa-

la usprawnić projektowanie, 

konstruowanie i eksploatację 

budynków oraz projektów infra-

strukturalnych. Oprogramowa-

nie sprawia, że wszystkie osoby 

zaangażowane w inwestycję 

mają dostęp do identycznych 

informacji dotyczących fizycz-

nych i funkcjonalnych właści-

wości obiektu, w tym samym 

czasie. Dzięki technologii BIM 

dokonała się cyfrowa transfor-

macja w branży architektonicz-

nej, inżynieryjnej i budowlanej. 

      „Wśród praktyków i teorety-

ków BIM nie ma zgody co do 

tego, czy technologia jest ewo-

lucją systemów CAD, czy też 

całkowitą rewolucją w budow-

nictwie. W jej historii miało 

miejsce wiele istotnych wyda-

rzeń, a podejście użytkowników 

w zakresie wykorzystania BIM 

zmieniło się” – mówi dr inż. 

Andrzej Borkowski z Wydzia-

łu Geodezji i Kartografii cyto-

wany w komunikacie na stronie 

uczelni. 

      Naukowiec przedstawił teo-

rię poznania, niezbędną do zro-

zumienia historii BIM. Założył, 

że technologia ta ma dwa wy-

miary: system informacyjny i 

filozofię. Dr inż. Borkowski 

przeanalizował BIM pod kątem 

różnych czynników, ważnych 

dla badaczy oraz firm stosują-

cych lub wdrażających techno-

logię. Podział został dokonany 

ze względu na trzy aspekty: po-

mysł, podejście użytkownika i 

kulturę organizacyjną. 

      „Rozwój idei BIM wyzna-

BIM- cyfrowa transformacja 

w branży budowlanej 
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czył kierunek, w jakim zmierzał 

rozwój systemów i oprogramo-

wania. Podejście użytkownika 

wymuszało interoperacyjność, a 

kultura organizacyjna kładła 

nacisk na zwiększanie efektyw-

ności” – wyjaśnił w swojej pra-

cy dr inż. Borkowski. 

      BIM obejmuje cały proces 

tworzenia informacji o budynku 

i zarządzaniu m.in. łączy i po-

rządkuje wielobranżowe dane, 

dzięki temu eksperci mogą two-

rzyć szczegółowe opisy cyfrowe 

na każdym etapie prac. Analiza 

rozwoju BIM ze względu na: 

ideę (pomysł), kulturę organiza-

cyjną i podejście to pierwsza 

taka próba uporządkowania 

ewolucji BIM. Naukowiec PW 

zaproponował również autorskie 

definicje dla standardu modelo-

wania informacji o budynku. 

      Dr inż. Borkowski jest trze-

cim Polakiem, którego praca 

została opublikowana w czaso-

piśmie naukowym w Journal of 

Information Technology in Con-

struction (ITcon). 

Nauka w Polsce 

 

Redaktor 
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      Program „Czyste Powie-

trze” to szansa dla Polaków na 

wsparcie finansowe wymiany 

kopciuchów i termomoderni-

zacji domów. Bezzwrotne do-

tacje wynoszą nawet 135 tys. zł 

w najwyższym poziomie dofi-

nansowania a dodatkowo do 

1,2 tys. zł na audyt energetycz-

ny. Zdarzają się nieuczciwi 

wykonawcy, którzy chcą zaro-

Ciąg dalszy ze s.1 

Nieuczciwi wykonawcy oszukują 

beneficjentów programu 

„Czyste Powietrze” 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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bić na dotacjach, naciągając 

beneficjentów programu m.in. 

na drogie w eksploatacji pom-

py ciepła o zawyżonej cenie. 
      Nieefektywne dla domu ni-

skiej jakości urządzenia – które 

w okresie grzewczym zużywają 

dużo prądu, i bywa, że sprzeda-

wane są bez gwarancji – trafiają 

do domów wnioskodawców 

„Czystego Powietrza” m.in. za 

sprawą akwizytorów powołują-

cych się na rzekome partnerstwo 

w programie. 

      Wśród wielu uczciwych 

firm, zdarzają się oszuści, którzy 

namawiają do podpisania pełno-

mocnictwa i oferują teoretycznie 

„za darmo” zakup oraz montaż 

niedopasowanych do potrzeb i 

stanu technicznego domu pomp 

ciepła. Na podstawie podpisanej 

umowy, często bez wskazania w 

niej ceny usługi i produktu, 

przejmują dotację z programu 

„Czyste Powietrze”, który 

umożliwia prefinansowanie, 

czyli przekazanie dotacji bezpo-

średnio na konto wykonawcy. 

Potem montują niskiej jakości 

urządzenie i znikają, zostawiając 

beneficjentów z problemami 

serwisowymi. A rzetelne firmy, 

które od lat działają w sektorze 

pomp ciepła, nie podejmują się 

napraw takiego sprzętu. 

      Nieuczciwe praktyki uderza-

ją w najmniej zamożnych bene-

ficjentów „Czystego Powietrza”, 

dla których przewidziano sfi-

nansowanie nawet 100 proc. eko

-inwestycji. Osoby z najtrudniej-

szą sytuacją materialną – przy 

dochodzie do 1090 zł na osobę 

w gospodarstwie wieloosobo-

wym i do 1526 zł w jednoosobo-

wym lub przy ustalonym prawie 

do jednej z czterech form zasił-

ku określonych w programie – 

mogą liczyć nawet na 135 tys. zł 

bezzwrotnej dotacji. Warunkiem 

jest wymiana nieefektywnego 

źródła ciepła na paliwo stałe na 

pompę ciepła wraz z wykonaną 

termomodernizacją oraz monta-

żem mikroinstalacji fotowolta-

icznej. 

      Beneficjenci, namówieni na 

instalację pompy bez ich wkładu 

finansowego – bo jak już wspo-

mniano: pieniądze na ten cel 

trafią bezpośrednio na konto 

wykonawcy – chętnie udzielają 

pełnomocnictw bez weryfikacji 

wykonawcy i podpisywanej 

umowy. A co powinno budzić 

niepokój? Oferta „darmowego” 

urządzenia, perspektywa szyb-

kiego montażu, brak kwot w 

umowie, brak gwarancji, ale też 

brak wiarygodnych informacji o 

firmie i jej przedstawicielu. 

Trzeba pamiętać, że wybierając 

wykonawcę, robi się to na wła-

sne ryzyko. Dlatego warto 

wcześniej zrobić lokalne roze-

znanie rynku choćby wśród zna-

jomych, rodziny czy udając się 

do punktu konsultacyjno-

informacyjnego programu 

„Czyste Powietrze” w swojej 

gminie (jest ich 2127 w Polsce). 

Pomogą też narzędzia dostępne 

online, w tym tzw. lista ZUM – 

zweryfikowany spis urządzeń i 

materiałów. Można także spraw-

dzić rzeczywistą cenę oferowa-

nego urządzenia w Internecie i 

przeczytać opinie o tym jak się 

sprawuje. Jak jeszcze zminima-

lizować ryzyko utraty pieniędzy 

z dotacji? Kilka cennych wska-

zówek zawiera przygotowana 

obok grafika. 

      Są też plany Narodowego 

Funduszu Ochrony Środowiska i 

Gospodarki Wodnej, odpowie-

dzialnego za realizację progra-

mu „Czyste Powietrze”. – Pra-

cujemy nad zamknięciem listy 

ZUM w zakresie pomp ciepła, co 

ograniczy możliwość udzielania 

dofinansowania wyłącznie do 

urządzeń wpisanych w to zesta-

wienie, czyli takich, które w rze-

czywistości spełniają parametry 

techniczne opisane na karcie 

produktu i etykiecie energetycz-

nej – mówi Paweł Mirowski, 

wiceprezes NFOŚiGW. 
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      Klub Myśli Ekologicznej, 

Górnośląsko-Zagłębiowska 

Metropolia, Uniwersytet Ślą-

ski w Katowicach oraz Media-

teka w Sosnowcu zapraszają  3 

października na 87 spotkanie 

KME. Gościem będzie dr Ja-

kub Rok – ekonomista, akty-

wista, badacz, pracownik Cen-

trum Europejskich Studiów 

Regionalnych i Lokalnych EU-

ROREG (Uniwersytet War-

szawski). Pracownik naukowy 

specjalizuje się w zagadnie-

niach dotyczących ekonomii 

ekologicznej, postwzrostu 

(degrowth), sprawiedliwości 

ekologicznej. Współautorami 

spotkania, które odbędzie się 

w Sosnowcu, przy ul. Kościel-

na 11  jest Obóz dla Puszczy 

oraz Inicjatywa Dzikie Karpa-

ty. Będzie też udostępnione 

online na Facebooku oraz na 

kanale YouTube 
      Dr Jakub Rok naukowo zaj-

muje się postwzrostem, sprawie-

dliwością ekologiczną i zrówno-

ważonym rozwojem lokalnym. 

Ma spore doświadczenie w edu-

kacji formalnej i nieformalnej, 

na co dzień prowadzi zajęcia na 

Uniwersytecie, od kilkunastu lat 

organizuje interdyscyplinarne 

wyjazdy szkolne do lasu. Temat 

spotkania w Klubie Myśli Eko-

logicznej będzie odpowiedzią na 

pytanie „Czy świat bez wzrostu 

jest możliwy?” 

      Ruch degrowth jest walką o 

wyobraźnię społeczną, o polity-

kę rozumianą jako dyskusja o 

tym, jakiej przyszłości chcemy. 

Jego sukcesem jest splecenie 

rozmaitych nurtów krytycznych, 

zebranie ich razem i przedsta-

wienie całościowej diagnozy 

stanu, w którym się znaleźliśmy. 

A wszystko po to, żeby zdekolo-

nizować wyobraźnię społeczną 

– odzyskać zdolność do myśle-

nia o innym, lepszym świecie, 

który możemy zbudować. 

      Dr Jakub Rok, który od 2010 

r. jest pracownikiem EUROREG

-u (Centrum Europejskich Stu-

diów Regionalnych i Lokalnych 

UW), realizował badania nauko-

we zlecane m.in. przez Bank 

Światowy, Agendę ONZ ds. 

Rozwoju (UNDP), Komisję Eu-

ropejską, Kancelarię Prezesa 

Rady Ministrów, Narodowe 

Centrum Nauki, Instytut Badań 

Edukacyjnych, Konferencję 

Rektorów Akademickich Szkół 

Polskich, Urząd Miasta Stołecz-

nego Warszawy. Interesuje się 

praktycznym antykapitalizmem i 

lasami naturalnymi. Współtwo-

rzy Kooperatywę Spożywczą 

Dobrze, Spółdzielnię Trenerską 

Pestka oraz Inicjatywę Dzikie 

Karpaty. 

      Rozmowę z gościem KME 

poprowadzą: prof. Piotr Skubała 

(Wydział Nauk Przyrodniczych, 

Uniwersytet Śląski, ekolog, aka-

rolog, etyk środowiskowy, edu-

Ciąg dalszy ze s.1 

Walka o wyobraźnię 

społeczną 
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kator ekologiczny, działacz na 

rzecz ochrony przyrody, aktywi-

sta klimatyczny) oraz dr Ry-

szard Kulik (Pracownia na rzecz 

Wszystkich Istot, psycholog, 

aktywista ekologiczny, trener 

treningu psychologicznego, eko-

filozof skoncentrowany na głę-

bokiej ekologii, autor książek i 

artykułów poświęconych relacji 

człowiek – przyroda). Kontakt z 

widzami na Facebooku i You-

Tube: Barbara Wojtaszek 

(prezeska Fundacji Klub Myśli 

Ekologicznej, polonistka i an-

glistka, edukatorka ekologiczna, 

aktywistka Śląskiego Ruchu 

Klimatycznego). Zapraszamy do 

zadawania pytań gościowi. 

      Klub Myśli Ekologicznej 

jest inicjatywą, która ma na celu 

propagowanie idei ekologicz-

nych oraz prezentowanie osób 

wcielających te idee w życie. 

Uważamy, że żyjemy w czasach 

bezprecedensowych zagrożeń 

dla przyrody i człowieka. Dlate-

go tak ważna wydaje się potrze-

ba pogłębionej refleksji nad dia-

gnozą obecnej sytuacji, określe-

niem przyczyn negatywnych 

zjawisk oraz poszukiwaniem 

dróg wyjścia. Uważamy, że 

obecnie potrzebujemy nowych 

wizji, odkrywania swoich głębo-

kich związków z przyrodą, roz-

wijania postaw umiarkowania, 

pokory i szacunku wobec życia, 

a także dążenia do równowagi 

na wielu poziomach naszego 

życia. W ramach Klubu Myśli 

Ekologicznej proponujemy spo-

tkania z naukowcami, aktywi-

stami ekologicznymi, działacza-

mi społecznymi, dla których 

zmiana świata na lepsze jest 

ważnym motywem działań. 

Chcemy inspirować, zachęcać 

do aktywności, wspierać oddol-

ne inicjatywy oraz budować 

krąg osób, angażujących się w 

pracę dla przyrody i człowieka. 

Spotkania Klubu odbywają się 

raz w miesiącu o godz. 17.30. 

Redaktor 

 

                    Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Prof. Marek Świtoński, 

wybitny specjalista w zakresie 

genetyki zwierząt domowych, 

otrzymał tytuł doktora hono-

ris causa Uniwersytetu Przy-

rodniczego w Lublinie. Uro-

czystość była jednym z punk-

tów programu obchodów 70-

lecia Wydziału Nauk o Zwie-

rzętach i Biogospodarki. 
      Władze Uniwersytetu Przy-

rodniczego w Lublinie doceniły 

wybitnego genetyka zwierząt za 

jego wkład i zaangażowanie na 

rzecz nauki i jej popularyzacji. 

To pierwszy tytuł doktora hono-

ris causa, który otrzymał zwią-

zany z Uniwersytetem Przyrod-

niczym w Poznaniu uczony. Od 

kilkudziesięciu lat prof. Marek 

Świtoński współpracuje z lubel-

ską uczelnią. To dla niego miej-

sce szczególne – pół wieku temu 

właśnie w tym ośrodku praco-

wali najlepsi polscy genetycy i 

biolodzy. 

      Prof. dr hab. Marek Świtoń-

ski kieruje obecnie Katedrą Ge-

netyki i Podstaw Hodowli Zwie-

rząt na Wydziale Hodowli i Bio-

logii Zwierząt UP w Poznaniu. 

Jego zainteresowania naukowe 

koncentrują się wokół cytogene-

tyki, genomiki i diagnostyki 

chorób genetycznych. 

      Do swoich głównych osią-

gnięć badawczych zalicza: opis 

zaburzeń mejotycznej koniuga-

cji chromosomów (obserwacja 

kompleksów synaptonemalnych 

w mikroskopie elektronowym) 

unosicieli mutacji chromosomo-

wych, udział w opracowaniu 

wzorców kariotypu trzech ga-

tunków z rodziny psowatych 

(pies, lis polarny i jenot chiński) 

oraz budowie cytogenetycznych 

map genomu pięciu gatunków 

(pies, lis pospolity, lis polarny, 

jenot chiński i świnia), identyfi-

kację licznych markerów DNA 

związanych z otłuszczeniem 

świń oraz poznanie podłoża cy-

togenetycznego lub molekular-

nego wrodzonych wad rozwojo-

wych (głównie zaburzeń rozwo-

ju płci) lub obniżonej płodności. 

Jego publikacje były cytowane 

ponad 3100 razy (wg Web of 

Science All Databases), aktual-

ny indeks Hirscha wynosi 26. W 

2007 r. został wybrany na człon-

ka korespondenta, a w ubiegłym 

roku na członka rzeczywistego 

Polskiej Akademii Nauk. 

      Uroczystość nadania tytułu 

doktora honoris causa towarzy-

szyła obchodom jubileuszu 70-

lecia Wydziału Nauk o Zwierzę-

tach i Biogospodarki 

(pierwotnie Zootechnicznego). 

Powstał 1 września 1953 r. jesz-

cze w strukturach Uniwersytetu 

Marii Curie-Skłodowskiej. W 

Ciąg dalszy ze s.1 

Wybitny genetyk zwierząt doktorem 

honoris causa UP w Lublinie 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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jego skład weszły wówczas 

cztery katedry tzw. pionu pro-

dukcji zwierzęcej, wyłączone z 

Wydziału Rolnego UMCS: Ka-

tedra Zoologii, Katedra Ogólnej 

Hodowli Zwierząt, Katedra Fi-

zjologii i Żywienia Zwierząt 

oraz Katedra Szczegółowej Ho-

dowli Zwierząt, w ramach której 

w 1952 r. powołano 2 zakłady: 

Hodowli Bydła oraz Hodowli 

Koni i Owiec. We wrześniu 

1955 roku, już po powstaniu 

Wyższej Szkoły Rolniczej, włą-

czono do Wydziału Katedrę 

Zoohigieny, która uprzednio 

funkcjonowała w strukturze 

Wydziału Weterynaryjnego. 

      Znaczącą poprawę bazy lo-

kalowej Wydział uzyskał w 

1969 roku, gdy oddano do użyt-

ku nowy gmach Collegium Zoo-

technicum. Rok później przenie-

siono do niego wszystkie kate-

dry produkcji zwierzęcej. W 

2005 r. Wydział pozyskał kilka-

naście pomieszczeń przy ulicy 

Dobrzańskiego (na Felinie). 

Obecna nazwa: Wydział Nauk o 

Zwierzętach i Biogospodarki 

funkcjonuje od 1 września 2019 

roku. Zmiana nazwy podykto-

wana była faktem utworzenia 

Wydziału Biologii Środowisko-

wej, w struktury którego weszły 

dwie jednostki organizacyjne z 

Wydziału Biologii, Nauk o 

Zwierzętach i Biogospodarki. 

MK, źródło: UP w Lublinie 

 

                      Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Kilkunastu ekspertów w 

dziedzinie zarządzania zdro-

wiem, lekarze oraz doświad-

czeni profesjonaliści, powołani 

zostali dzisiaj (5 stycznia) na 

wniosek Ministra Spraw We-

wnętrznych i Administracji do 

Rad Społecznych. Zastąpią na 

tych stanowiskach posłów i 

senatorów PiS. 
      Rady Społeczne powoływa-

ne są w podmiotach leczniczych 

MSWiA na terenie całego kraju. 

Do zadań członków Rad należy 

m.in. przedstawianie wniosków 

i opinii w sprawach: planów 

finansowych i inwestycyjnych, 

kredytów bankowych, regulami-

nu organizacyjnego czy choćby 

analiz i skarg wnoszonych przez 

Ciąg dalszy ze s.1 

Zmiana przedstawicieli MSWiA 

w Radach Społecznych  
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pacjentów. Opiniują również 

kwestie dotyczące rozszerzania 

lub ograniczania działalności. 

      Wśród osób, które uzyskały 

rekomendację i powołanie do 

Rad Społecznych znalazły się 

takie autorytety jak: Agnieszka 

Bańkowska (dr nauk o zdrowiu); 

Jolanta Chełmińska (prezes 

łódzkiego PCK); dr hab. n. med. 

Waldemar Och (ordynator kli-

nicznego oddziału neurochirurgii 

wojewódzkiego szpitala spec. w 

Olsztynie); Dawid Murawa 

(lekarz, prof. onkolog) czy Ali-

cja Szymkowicz (mgr pielę-

gniarstwa, z oddziału rehabilita-

cji kardiologicznej). 

      Dotychczas, zamiast profe-

sjonalistów znających problemy 

służby zdrowia, w Radach Spo-

łecznych zasiadali w większości 

politycy – posłowie i senatoro-

wie PiS. m.in. Arkadiusz Mular-

czyk (poseł); Czesław Hoc 

(senator); Marek Pęk (senator); 

Janina Goss; Iwona Arent 

(poseł); Marlena Maląg (poseł) 

czy Jarosław Czochara (poseł). 

      Pełna lista powołanych dziś 

(5 stycznia) przedstawicieli 

MSWiA w Radach Społecznych: 

1/. Agnieszka Bańkowska – dr 

nauk o zdrowiu, była dyr. Biura 

Zdrowia UM Bydgoszczy, 

2/. Marek Kowalski – były ko-

mendant rejonowy PSP, 

3/. Brunon Lalik – lekarz, były 

dyrektor szpitala MSWiA w 

Krakowie, 

4/. Jolanta Chełmińska – prezes 

łódzkiego PCK, 

5/. Waldemar Och – ordynator 

klinicznego oddziału neurochi-

rurgii wojewódzkiego szpitala 

specjalistycznego w Olsztynie, 

6/. Dawid Murawa – lekarz, 

prof. onkolog, 

7/. Dariusz Sobieraj – były kon-

sultant podkarpacki ds. urologii, 

8/. Robert Kamiński – prawnik, 

9/. Alicja Szymkowicz – mgr 

pielęgniarstwa, oddział rehabili-

tacji kardiologicznej, 

10/. Krzysztof Strzałkowski – 

przewodniczący Komisji Zdro-

wia Sejmiku woj. Mazowieckie-

go, 

11/. Andrzej Wojcieski – inży-

nier, 

12/. Małgorzata Leźnicka – dok-

tor nauk medycznych, adiunkt 

UMK w Toruniu, 

13/. Anna Bańkowska – członek 

zarządu woj. Zachodniopomor-

skiego, 

14/. Aleksandra Gosk – członki-

ni zarządu Stowarzyszenia Gmin 

Uzdrowiskowych, 

15/. Maciej Kisała – naczelnik 

Wydziału Zdrowia i Spraw Spo-

łecznych Urzędu Miasta Sopot, 

16/. Robert Leszczyński – dy-

rektor operacyjny w firmie z 

rynku energetycznego. 

  

Ministerstwo Spraw 

Wewnętrznych i Administracji 

Rzeczypospolitej Polskiej 

 

      Punkt paszportowy na Lot-

nisku Chopina w Warszawie 

cieszy się bardzo dużym zain-

teresowaniem wśród polskich 

podróżnych. Od 20 kwietnia 

2023 r. do końca roku wydano 

dokładnie 10 874 paszporty 

tymczasowe. Najwięcej pasz-

portów wydano w okresie wa-

kacyjnym – w lipcu 1894 do-

kumenty, a w sierpniu 1846. Z 

kolei po świętach, wydawano 

przez trzy kolejne dni ponad 

100 dokumentów dziennie. 

Rekordowy pod względem 

liczby wydanych paszportów 

był 14 sierpnia 2023 r., kiedy 

wydano 125 paszportów tym-

czasowych.  
  

      Dzięki sprawnej obsłudze 

naszego punktu paszportowego 

w ostatnich miesiącach udało się 

pomóc wielu osobom. Byli to 

m.in. rodzice, którym w ramach 

prezentu urodzinowego bliscy 

zafundowali wymarzoną podróż. 

Innej osobie wyjazd umożliwił 

obronę pracy doktorskiej. Tym-

czasowy paszport otrzymali tak-

że rodzice, którzy mogli dzięki 

niemu dotrzeć na ślub swojej 

córki oraz małżeństwo udające 

się w podróż poślubną. 

Punkt paszportowy na Lotni-

sku Chopina w Warszawie 
      Paszport tymczasowy można 

wyrobić w punkcie na Lotnisku 

Chopina w Warszawie. Przy 

złożeniu wniosku należy okazać 

ważny bilet lotniczy. Na miejscu 

pracownik punktu sprawdza toż-

samość osoby, która ubiega się o 

taki paszport. Wykonywane jest 

też zdjęcie niezbędne do wyro-

bienia dokumentu.  

      Paszport tymczasowy jest 

ważny tylko przez określony 

czas (maksymalnie przez 365 

Ciąg dalszy ze s.1 

Warszawa 

punkt paszportowy 
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dni), w zależności od indywidu-

alnej sytuacji. Dzięki działające-

mu od 2022 roku Rejestrowi 

Dokumentów Paszportowych 

wniosek o wydanie paszportu 

tymczasowego jest generowany 

elektronicznie, a następnie pod-

pisywany na urządzeniu do skła-

dania podpisu. 

      Paszport tymczasowy jest 

wyrabiany w sytuacji, gdy po-

dróżny zgubi/zapomni paszportu 

lub dowodu osobistego, albo 

zostanie okradziony. W przy-

padku wyrobienia takiego doku-

mentu dla dzieci, niezbędna jest 

zgoda obojga rodziców. 

      Punkt paszportowy znajduje 

się na poziomie odlotów w stre-

fie ogólnodostępnej Terminalu 

A Lotniska Chopina w Warsza-

wie. Punkt czynny jest od ponie-

działku do piątku, w godzinach 

8.00-20.00. W punkcie znajduje 

się także Info Kiosk, w którym 

można zapoznać się ze wszyst-

kimi informacjami na temat 

paszportu tymczasowego. 

Paszport tymczasowy – naj-

ważniejsze informacje 
      Uzyskanie paszportu tym-

czasowego w punkcie na Lotni-

sku Chopina w Warszawie jest 

możliwe w następujących sytua-

cjach, jeśli: 

1/. Utracono / zapomniano pasz-

portu / dowodu osobistego, albo 

został on ukradziony; 

2/. Posiadany paszport lub do-

wód utracił ważność; 

3/. Pasażer dysponuje ważnym 

biletem lotniczym. 

      Opłata za wyrobienie pasz-

portu tymczasowego wynosi 30 

zł. Płatność odbywa się wyłącz-

nie kartą płatniczą w punkcie na 

Lotnisku Chopina w Warszawie.  

 

Ministerstwo Spraw 

Wewnętrznych i Administracji 

Rzeczypospolitej Polskiej 

 

      Sukces każdej firmy zależy 

od rozwoju nowych technolo-

gii i ekspansji cyfrowej. Nie 

oznacza to jednak rezygnacji z 

czynnika ludzkiego, bowiem 

sukces każdej firmy w dużej 

mierze zależy od zaangażowa-

nia i kompetencji jej pracow-

ników. W myśl tej zasady 

ASM Group wprowadza Aka-

demię Lidera ASM – stworzo-

ny przez specjalistów i bazują-

cy na sprawdzonych metodach 

program rozwoju dla mene-

dżerów wyższego i średniego 

szczebla, a także ekspertów i 

specjalistów samodzielnie wy-

konujących zadania bizneso-

we w organizacji. 
      ASM GROUP S.A., spółka 

holdingowa, w skład której 

wchodzi aż 9 spółek specjalizu-

jących się w świadczeniu kom-

pleksowych usług wsparcia 

sprzedaży i outsourcingu, rusza 

z nową strategią 4.0, zaplano-

waną na najbliższe lata. Pozo-

stając liderem w kanale trady-

cyjnym, ASM Group rozwija 

swoje kompetencje online. To 

jednak nie wszystko. Istotnymi 

elementami strategii 4.0 są edu-

kacja i rozwój. Z myślą o naj-

wyżej jakości kulturze organiza-

cyjnej oraz rozwoju całego wa-

chlarza kompetencji powstała 

Akademia Lidera ASM. Projekt 

ten ma zapewnić wyższą jakość 

funkcjonowania całego ekosys-

temu organizacji w oparciu 

o takie wartości jak: profesjona-

lizm, integracja, efektywność. 

Wielopoziomowy program 

szkoleń przyczyni się także do 

transformacji systemowej i roz-

woju mentalnego liderów. 

Akademia Lidera ASM – ko-

rzyści dla uczestników i orga-

nizacji 
      Nowoczesne, prężnie rozwi-

jające się przedsiębiorstwo musi 

stawiać nie tylko na nowe tech-

nologie, ale przede wszystkim 

na ludzi. Tu kluczową rolę od-

grywa stały rozwój kadry zarzą-

dzającej oraz wszystkich pra-

cowników. Dobry lider potrafi 

bowiem zbudować skuteczny 

zespół, który identyfikuje się z 

misją organizacji, wie, jak dzia-

łać pod presją i prawidłowo się 

komunikować. Dlatego też 

uczestnicy Akademii Lidera 

ASM poszerzą świadomość 

kompetencji miękkich, adekwat-

nych do pełnionej roli, a także 

osiągną wyższą sprawność 

w zakresie komunikacji, udzie-

lania feedbacku, zdolności ne-

gocjacyjnych w bieżących pro-

cesach firmy oraz relacjach z 

klientami. Podczas szkoleń i 

warsztatów liderzy będą też mo-

gli rozwinąć swoją motywację 

do podejmowania własnej ini-

cjatywy w rozwiązywaniu pro-

blemów, szczególnie tych wy-

magających kooperacji. 

      Większa samoświadomość 

liderów i pracowników w zakre-

sie pełnionej roli, identyfikacja 

z nią oraz zadaniami i odpowie-

dzialność za wyniki z pewno-

ścią przełoży się na efektyw-

ność firmy. Cykl szkoleń w ra-

mach Akademii Lidera umożli-

wi wzrost synergii projektów 

i realizowanych procesów po-

przez lepsze wykorzystanie ich 

ASM Group rusza z Akademią Lidera ASM. 

Program szkoleniowy to część strategii 4.0 
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kompetencji, podniesienie atrak-

cyjności pracy i jakości współ-

pracy w zespole. Dzięki warsz-

tatom i treningom wzrośnie tak-

że poziom innowacyjności 

i kreatywności, co przełoży się 

na jakość pracy zespołów. Wy-

pracowanie kultury dialogu 

i współpracy organizacyjnej ja-

ko motywacyjnej i innowacyjnej 

idei może wyróżnić ASM Group 

w swojej branży. 

Akademia Lidera ASM – uni-

katowy projekt strategii 4.0 
      Baza wiedzy oraz metody 

szkoleniowe i treningowe oparte 

są na skrupulatnie wyselekcjo-

nowanych i uznanych teoriach z 

zakresu psychologii zarządza-

nia, psychologii społecznej, psy-

chologii pozytywnej i psycholo-

gii narracyjnej. Podczas spotkań 

zdalnych i stacjonarnych, grupo-

wych i indywidualnych, poru-

szone zostaną tematy z takich 

obszarów wiedzy i praktyki jak 

m.in. psychologia przywództwa, 

podstawy psychologii komuni-

kacji i motywacji, czynniki roz-

woju osobistego, zasady budo-

wania i stadia rozwoju dojrzałe-

go zespołu, myślenie problemo-

we, diagnozowanie sytuacji 

trudnych, odporność na stres czy 

działanie umysłu lidera w wa-

runku wpływu nowych techno-

logii. 

      Szkolenia, treningi i warsz-

taty mają wspierać rozwój inte-

gracji kompetencji zawodowych 

związanych z zadaniami i rolą w 

strukturze. Wypracowane zaso-

by psychologiczne ułatwią za-

stosowanie całej świadomej 

wiedzy i umiejętności osobi-

stych do bieżących 

i długoterminowych celów biz-

nesowych ASM Group oraz 

przyczynią się do ogólnej popra-

wy jakości życia uczestników. 

      Akademia Lidera ASM za-

kłada, iż zaangażowany zespół 

ekspertów, dla którego praca 

jest jednocześnie pasją, gwaran-

tuje skuteczność i efektywność 

działań sprzedażowych. Ponad-

to, silna kultura organizacyjna 

jest kluczowa dla osiągnięcia 

wybitnych wyników. Dlatego 

też ten unikatowy program 

szkoleń dla liderów znalazł się 

w strategii 4.0 spółki holdingo-

wej ASM Group. Opiera się ona 

na 4 filarach: 1) Integracja Gru-

py: Rozwój i Pozyskiwanie No-

wych Klientów; 2) Innowacje w 

Obszarze E-commerce i Współ-

praca z Aliabab.com; 3) Eduka-

cja i Rozwój: Akademia Lidera 
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ASM 4) Motywacja: Kluczowe 

Elementy Kultury Organizacyj-

nej. 

      Warsztaty rozwoju osobiste-

go poprowadzi Zenon Walde-

mar Dudek – psycholog biznesu 

i certyfikowany trener Brian 

Tracy International. Od 2014 r. 

rozwija archetypowe metody 

w dziedzinie psychologii przy-

wództwa i psychologii organi-

zacji. Twórca programu rozwo-

ju osobistego „Linia życia” i 

systemu pracy z umysłem lidera 

KAIROS. Psychoterapeuta 

i psychiatra kulturowy. Organi-

zator ponad dwudziestu konfe-

rencji poświęconych psycholo-

gii Carla Gustawa Junga i pro-

blemom cywilizacji współcze-

snej. Prezes Fundacji Instytut 

Psychologii i Kultury ERA-

NOS, której misją jest integra-

cja ludzi nauki, sztuki, kultury 

i biznesu. 

Redaktor 

  

                     Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Zapytany  przez PAP mini-

ster nauki i szkolnictwa wyż-

szego, jak widzi swoją misję w 

krótkiej i dłuższej perspekty-

wie jako szef resortu, Dariusz 

Wieczorek podkreślił, że trwa-

ją intensywne prace nad po-

wstaniem nowego minister-

stwa. „Musimy wszystko przy-

gotować: strukturę, regulami-

ny, aby od 1 stycznia móc for-

malnie funkcjonować. Anali-

zujemy wszystko to, co działo 

się w ministerstwie dotych-

czas, ze szczególnym uwzględ-

nieniem decyzji podejmowa-

nych przez rząd dwutygodnio-

wy. 
      Były minister edukacji i nau-

ki Przemysław Czarnek w ostat-

Ciąg dalszy ze s.1 

Ministerstwo Nauki analizuje 

wszystko to, co działo się w resorcie 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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nich trzech latach powołał do 

życia nowe instytucje, takie jak 

Akademia Kopernikańska czy 

nowe instytuty, np. Instytut Ba-

dań nad Renesansem i Barokiem 

im. Jana i Piotra Kochanow-

skich. Zapytany o plany wobec 

tych instytucji minister Wieczo-

rek poinformował, że trwa prze-

gląd tych decyzji. 

      „Jestem zwolennikiem po-

dejmowania szybkich działań. 

Chcemy wejść w nowy rok, ma-

jąc uporządkowane to, co jest 

możliwe. Jak uporządkujemy 

kwestie czasopism, będziemy 

porządkowali Polską Komisję 

Akredytacyjną i jednostki, które 

powstały w ostatnich latach. 

Jako kierownictwo resortu jeste-

śmy zwolennikami tego, żeby 

instytucje naukowe nie powiela-

ły się, jeżeli chodzi o zakresy 

działalności. Będziemy na to 

zwracać uwagę podczas oceny 

zastanej sytuacji. Chodzi o opty-

malizację środków na działal-

ność a nie powielanie struktur” 

– wyjaśnił. 

Lista czasopism priorytetem 

dla szefa resortu 
      Dariusz Wieczorek po obję-

ciu funkcji ministra zapowiadał, 

że zajmie się sprawą listy czaso-

pism punktowanych, którą 

wcześniej zmieniał minister 

Czarnek. „Zmieniona lista cza-

sopism punktowanych wzbudza-

ła wielki niepokój i emocje, 

więc potraktowałem ją prioryte-

towo po objęciu resortu nauki. 

Pierwszym etapem działań jest 

powrót do listy czasopism przy-

gotowanej przez Komisję Ewa-

luacji Nauki już w czerwcu 

2023 roku. I to stanie się od 1 

stycznia” – podkreślił. – 

„Poprosiłem też o przygotowa-

nie kolejnej wersji listy, uzgod-

nionej ze środowiskiem nauko-

wym i akademickim. Chcemy ją 

przygotować do zatwierdzenia 

gdzieś w połowie 2024 roku. W 

2024 roku będziemy mieli kolej-

ny wariant listy i obiecuję, że 

minister nie będzie się tam wtrą-

cał, nie będzie nic wykreślał czy 

dodawał. Zaakceptuję to, co 

przygotuje Komisja Ewaluacji 

Nauki”. 

Wsparcie dla PAN 
      Tuż po objęciu resortu nowy 

minister nauki zapowiedział 

wzmocnienie budżetowe Pol-

skiej Akademii Nauk o dodatko-

we 180 mln zł. W rozmowie z 

PAP powiedział, że cel, na który 

będą przeznaczone te środki, 

„jest elementem dyskusji z kie-

rownictwem PAN”. 

      „Mamy zapisany taki punkt 

w budżecie, ale będziemy kon-

trolować, na co te środki będą 

wydatkowane. Chcielibyśmy 

usłyszeć, jakie są plany ze stro-

ny kierownictwa PAN, jeżeli 

chodzi o rozdysponowanie tej 

kwoty. Osobiście jestem zwo-

lennikiem wersji, żeby inwesto-

wać te środki nie tylko w wyna-

grodzenia, ale też w instytuty. 

Gest finansowy, który pokazali-

śmy – a rząd i premier zaakcep-

towali – nie jest rozwiązaniem 

na zasadzie dokładania państwo-

wych pieniędzy bez względu na 

to, na co zostaną wydane, choć-

by na wynagrodzenia czy spra-

wy bieżące” – wskazał. 

      Od dłuższego czasu mówi 

się o pilnej potrzebie reformy 

PAN. Tylko w ostatnich latach 

powstało kilka projektów ustaw, 

które to zapewnią: dwa przygo-

towały zespoły obecnego i byłe-

go prezesa PAN, kolejny projekt 

powstawał na zlecenie byłego 

ministra edukacji i nauki Prze-

mysława Czarnka. Zapytany o 

to, czy rozważał pilotowanie 

najnowszego projektu akademi-

ków i wprowadzenie go na 

ścieżkę legislacyjną, minister 

Wieczorek podkreślił, że 

„wszystkie projekty reformy 

PAN trzeba wyłożyć na stół”. 

      „Temat wymaga dyskusji, a 

i Polska Akademia Nauk zdaje 

sobie sprawę z tego, że wymaga 

reformy. Bez nich nie będziemy 

nic wdrażać. Trzeba jednak po-

wiedzieć, że jeżeli nie dojdzie 

do reformy, to może być pro-

blem z finansowaniem, które 

powinno być racjonalne. Tu mu-

si być zrozumienie z wszystkich 

stron, w tym – kierownictwa 

PAN i wszystkich, którzy w ra-

mach tej instytucji funkcjonują i 

działają” – mówił minister. Do-

dał, że dużą rolę w reformowa-

niu PAN powinny mieć instytu-

ty akademii. Zapowiedział rów-

nież, że do tej instytucji „trzeba 

też będzie dopuścić trochę świe-

żej krwi, nowych pomysłów i 

rozwiązań”. 

Pomoc dla NCN i nadzór na 

NCBR 
      Ostatnie lata oznaczały nie-

dofinansowanie dla Narodowe-

go Centrum Nauki. W trakcie 

debaty o budżecie państwa mini-

ster finansów Andrzej Domań-

ski potwierdził, że pieniądze na 

NCN „na ten ważny cel – się 

znajdą”. „To kolejna instytucja 

zagłodzona przez naszych po-

przedników. Uspokajam: bę-

dziemy realizowali pomoc dla 

NCN w ramach budżetu, który 

został uchwalony” – potwierdził 

minister Wieczorek. Dodał, że 

jest już gotowy projekt ustawy, 

która zmieni nadzór merytorycz-

ny nad agendą finansującą bada-

nia – Narodowym Centrum Ba-

dań i Rozwoju – aby podległo 

pod resort nauki. 

Zapytany o to, jak widzi procen-

towy udział nakładów na naukę 

w PKB w bliskiej przyszłości, 

Dariusz Wieczorek podkreślił, 

że „na pewno dążymy do trzech 

procent PKB”. „Dwa i pół, trzy 

procent to średnia europejska. 

Uważam, że badania i rozwój to 

jest wielka szansa dla polskiej 

gospodarki, dla przedsiębiorstw. 

Dlatego musimy zmobilizować 

firmy do inwestowania w bada-

nia. Dzisiaj przez politykę, którą 
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prowadził poprzedni rząd, tylko 

1,1 procenta PKB jest przezna-

czane na naukę. My uważamy, 

że te nakłady trzeba zwiększać, 

ale do tego potrzeba czasu” – 

zastrzegł. 

      Jak mówił, trzeba też wyko-

rzystać środki z Unii Europej-

skiej. „To, że z Krajowego Pla-

nu Odbudowy na badania i roz-

wój trafia tylko 1 proc., to wiel-

ka strata i wielki błąd – zresztą o 

tym mówiliśmy, będąc jeszcze 

w opozycji. W KPO innowacje, 

nowe technologie i badania po-

winny stanowić minimum 10 

proc. środków, czyli 25 mld zł. 

Tyle ma na przykład Słowacja. 

Obecnie planowana kwota to 

niewątpliwie stracona szansa 

Polski. Rozmawiałem o tym z 

ministrem rozwoju. Być może 

trzeba się zastanowić – chociaż 

mamy na to bardzo mało czasu – 

czy nie próbować alokować tych 

środków. Mamy naprawdę dużo 

do zrobienia i – w mojej ocenie 

– są na to środki finansowe”. 

Więcej pieniędzy na naukę 
      Minister już wcześniej zapo-

wiadał, że w kwestii zagospoda-

rowania środków z KPO będzie 

się konsultował ze środowi-

skiem akademickim i nauko-

wym. W rozmowie z PAP zaa-

pelował do środowiska uczelnia-

nego, naukowego i do działają-

cych w tym ekosystemie gre-

miów o współpracę. Teraz pod-

kreśla, że „tylko wspólne uzgod-

nienie stanowiska w tej sprawie 

i kompromis dadzą szansę na to, 

by zwiększać nakłady na polską 

naukę, badania i rozwój”. 

      Jako głównego partnera po-

strzega on Radę Główną Nauki i 

Szkolnictwa Wyższego i wyraża 

potrzebę wzmocnienia roli tego 

organu w konsultacjach doty-

czących ustaw i budżetu. 

      W czasie kampanii wybor-

czej temat nauki i szkolnictwa 

wyższego nie był zbyt mocno 

widoczny. Zapytany o to, czy 

ma w rządzie poparcie dla pla-

nów dotyczących finansowania 

nauki, nowy szef resortu nauki 

stwierdził: „Myślę, że widać to 

po budżecie na rok 2024. W sto-

sunku do budżetu z roku 2023 

mamy o ponad 7 mld więcej na 

naukę. Ta suma wzrosła więc z 

30 do 37 mld, czyli o ponad 20 

proc. To najlepiej świadczy o 

tym, że to jest właśnie myślenie 

rządu. Realizujemy to, o czym 

mówiliśmy podczas tworzenia 

umowy koalicyjnej. Podzięko-

wania dla pana premiera, mini-

strów, a szczególnie dla ministra 

finansów, bo spieraliśmy się 

dosyć długo o to, jak budżet ma 

wyglądać”. 

      Nowy rząd podjął decyzję o 

30-proc. podwyżkach dla nau-

czycieli akademickich i 20-proc. 

dla pracowników administracyj-

nych na uczelniach. Zapytany o 

to, czy zapowiedź nie dotyczy 

pracowników instytutów badaw-

czych i PAN, szef resortu pod-

kreślił, że na razie rozmowy 

dotyczą wyłącznie podwyżek 

pensji na uczelniach. „Polskiej 

Akademii Nauk te podwyżki 

systemowe nie obejmują. Dosta-

ła większe środki. Jeśli chodzi o 

instytuty badawcze, mamy in-

formacje, że jakieś podwyżki 

już tam były. Na pewno będzie-

my o tym dyskutować, podobnie 

jak zresztą szerzej – o całej Sieci 

Łukasiewicz i sytuacji, jaka tam 

panuje” – zastrzegł. 

      Minister dodał, że odbyło się 

już również spotkanie w sprawie 

doktorantów, którzy są jedną z 

grup w najtrudniejszej sytuacji 

materialnej. Zasugerował zara-

zem, że jego resort rozważa 

przygotowanie białej księgi re-

form. 

      „Chciałbym, żebyśmy w 

pierwszym kwartale przyszłego 

roku podsumowali wszystkie 

reformy. Chcę też, by Rada 

Główna Nauki i Szkolnictwa 

Wyższego przedstawiła swoje 

stanowisko. Wtedy zobaczymy, 

co trzeba zmodyfikować w usta-

wie, a na pewno zmian wymaga-

ją zapewne kwestie doktoran-

tów. Środowisko akademickie 

już nas informowało o ich sytua-

cji. Podobnie ważne są kwestie 

dotyczące sytuacji bytowej stu-

dentów, na co studenci od mie-

sięcy zwracają uwagę. Być mo-

że w ustawie trzeba zapisać 

większą elastyczność w wyda-

waniu środków przez uczelnie. 

Jestem zwolennikiem samorząd-

ności uczelni i podejmowania 

przez nie decyzji. Ustawa po-

winna dawać możliwość ela-

stycznych rozwiązań” – mówił. 

Wydziały medyczne pod kon-

trolą 
      Minister Wieczorek planuje 

kontrole dotyczące kierunków 

lekarskich tworzonych w ostat-

nich latach na uczelniach, które 

nie miały doświadczenia w 

kształceniu na kierunkach me-

dycznych. Zastrzegł też, że „jest 

to sprawa bardzo delikatna, któ-

ra nie może odbywać kosztem 

studentów”. Podkreślił, że kie-

runki lekarskie to „bardzo wraż-

liwy obszar”, jeśli chodzi o ja-

kość kształcenia. 

      „Nie wyobrażam sobie, że-

byśmy dopuścili do tego, że bę-

dziemy mieli lekarzy, którzy nie 

będą się znali na tym, jak le-

czyć. Dlatego myślę, że komisja 

akredytacyjna będzie miała dużo 

pracy w tym zakresie: trzeba 

będzie wszystkie te nowo po-

wstałe wydziały skontrolować – 

zapowiedział minister, dodając, 

że musi się to zdarzyć w pierw-

szym półroczu 2024 roku. – Na 

razie ten zespół ma przygotować 

całą ścieżkę decyzyjną, jak te 

wydziały powstawały, jak to 

było. Chciałbym zobaczyć tę 

dokumentację, czy wszędzie 

była akceptacja ministra zdro-

wia, Komisji Akredytacyjnej – i 

na tej podstawie minister podej-

mował decyzję, czy było tak, że 



str. 18             czytaj na: www.wiesciswiatowe.pl             Nr 02 (138) Wieści Światowe 01 lutego 2024 r. 

były negatywne opinie, a mini-

ster jednak podpisywał”. 

      Poproszony o ocenę bilansu 

swoich sił, zamiarów, potrzeb i 

mocy zaplecza, aby wykonać 

planowane prace, minister zasu-

gerował, że jego zapleczem jest 

całe środowisko akademickie, 

naukowe. „Nie jest możliwe, by 

jakiś minister czy wiceminister 

wszystko obmyślił i naprawił 

świat. Ale myślę, że budżet na 

rok 2024 pokazuje, iż nauka – 

jeżeli chodzi o działania tego 

rządu – będzie ważnym elemen-

tem. Moją rolę wyobrażam so-

bie jako wdrażanie tego, co wy-

myślimy wspólnie jako środowi-

sko, i co zostanie zaakceptowa-

ne. Wdrażanie w życie w formie 

ustaw, w formie funduszy, w 

formie różnych innych działań. I 

taka jest moja rola. Mam wraże-

nie, że mam w tym spore do-

świadczenie” – mówi. (PAP) 

Rozmawiały: Anna Bugajska, 

Anna Ślązak 

 

Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Relacje między techniką a 

ekonomią mają istotny wpływ 

na rozwój polskiej gospodarki. 

Decydują o poziomie innowa-

cyjności i konkurencyjności na 

europejskim i światowym ryn-

ku. Postęp technologiczny, 

jako kluczowy kreator wzro-

stu gospodarczego, wiąże się 

jednak z pewnymi zagrożenia-

mi. Jak pogodzić ze sobą te 

sprzeczności, zastanawiali się 

uczestnicy konferencji 

„Technologia a ekonomia”, 

zorganizowanej 28 listopada 

ub. roku w Warszawskim Do-

mu Technika, przez Naczelną 

Organizację Techniczną i 

Klub Złotego Inżyniera Prze-

glądu Technicznego, dla 

uczczenia 105 lat Niepodległo-

ści. 
      Istnieje ścisły związek mię-

dzy rozwojem technologicznym 

i gospodarczym, ale o efektyw-

ności tych relacji decyduje wiele 

czynników. Jest to uzależnione 

od uwarunkowań: finansowych, 

społecznych, ekonomicznych, 

energetycznych, środowisko-

wych i wielu innych. Postęp 

techniczny przynosi gospodarce 

wiele korzyści, ale powoduje też 

zagrożenia, na które wskaza-

ła  Ewa Mańkiewicz – Cudny, 

prezes FSNT-NOT i prezes Klu-

bu Złotego Inżyniera Przeglądu 

Technicznego, we wprowadze-

Ciąg dalszy ze s.1 

Wyzwania dla inżynierów i nauki 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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niu do konferencji „Technologia 

a ekonomia”. 

      Nie możemy  zapominać o 

skutkach  środowiskowych, eko-

nomicznych i społecznych, które 

się z tym wiążą. Robotyzacja i 

sztuczna inteligencja w zawrot-

nym tempie zmieniają nasz 

świat. Maszyny zastępują osoby 

zatrudnione w wielu zawodach i 

pojawia się ryzyko bezrobocia. 

Działalność twórców techniki 

wpływa na rozwój cywilizacyj-

ny i poprawę komfortu życia, ale 

ma też swoje zgubne konse-

kwencje, wywołane chęcią do-

minacji nad inny-

mi.    Powinniśmy się zastano-

wić nad wprowadzeniem takich 

rozwiązań, które w mądry i roz-

ważny sposób zadbają zarówno 

o interes społeczny, jak i zrów-

noważony rozwój gospodarki, 

który zapewni nam bezpieczeń-

stwo narodowe, zdrowotne, 

energetyczne oraz konkurencyj-

ność na rynku europejskim. Jest 

to wielkie wyzwanie dla nauki i 

twórców techniki, dlatego chce-

my o tym rozmawiać w gronie 

ekspertów, podkreśliła prezes 

FSNT-NOT. 

      Konferencje o relacjach mię-

dzy techniką a ekonomią będę 

miały charakter cykliczny. Wy-

niki badań naukowych i oceny 

ekspertów pomogą  w dokony-

waniu rzetelnych ana-

liz  dotyczących tej kwestii w 

różnych dziedzinach. 

      Dzisiejsze spotkanie rozpo-

czynamy od wykładu dr inż. 

Janusza Steinhoffa, ministra 

gospodarki w latach 1997-2001, 

wiceprezesa Rady Ministrów w 

latach 2000-2001, w rządzie Je-

rzego Buzka, na temat transfor-

macji energetycznej, która jest 

jednym z największych wyzwań 

polskiej gospodarki. Po tym wy-

stąpieniu mamy sesję panelową 

o relacjach między możliwościa-

mi technologicznymi a ekono-

micznymi z udziałem wybitnych 

prelegentów reprezentujących 

środowisko naukowe. Kolejne 

spotkanie, z udziałem przedsta-

wicieli stowarzyszeń naukowo-

technicznych, środowiska aka-

demickiego i ekspertów branżo-

wych odbędzie się za dwa mie-

siące, zadeklarowała Ewa Mań-

kiewicz – Cudny. 

      Wykład wicepremiera Janu-

sza Steinhoffa poprzedził krótki 

film, potwierdzający jak techno-

logia zmieniła nasze życia w 

ciągu kilku ostatnich lat i jak 

jesteśmy od niej uzależnie-

ni.  Żyjemy w świecie algoryt-

mów i Big Data. Najbardziej 

poszukiwane obecnie zawody 

jeszcze nie istniały 10 lat temu. 

Studentów przygotowuje się do 

pracy w  zawodach których jesz-

cze nie ma, w celu rozwiązania 

zagadnień, których nie potrafi-

my jeszcze zdefinio-

wać.  Sztuczna inteligencja zdo-

minuje człowieka w ciągu naj-

bliższych kilku lat. W fabrykach 

i magazynach wykorzystuje się 

setki tysięcy robotów, które re-

dukują tradycyjne zatrudnienie. 

Firmy inwestują miliony w wir-

tualny świat, który już niedługo 

zastąpi ten rzeczywisty, który 

znaliśmy do tej pory. To nie jest 

science fiction, tylko rewolucja 

cyfrowa, która tak naprawdę, 

dopiero się rozpoczyna.  

      Transformacja energetycz-

na 
     Przeobrażenia jakim podlega 

świat wymagają takich źródeł 

wytwarzania energii, które zna-

cząco ograniczą emisję gazów 

cieplarnianych  do atmosfery, 

odpowiedzialnych za pogłębiają-

ce się zmiany klimatu. Wzrost 

temperatury na Ziemi o ponad 1 

stopień  Celsjusza nasilił wiele 

dramatycznych zjawisk wywołu-

jących trąby powietrzne, huraga-

ny, pożary, powodzie, pustyn-

nienie gleby i utratę różnorodno-

ści biologicznej. Jeśli  w ciągu 

trzech najbliższych dekad tem-

peratura wzrośnie o 2 stopnie C. 

świat czeka niewyobrażalna ka-

tastrofa. Systematyczne odcho-

dzenie od spalania paliw kopal-

nianych na rzecz ekologicznych 

źródeł energii jest ratunkiem dla 

planety.  Transformacja energe-

tyczna staje się koniecznością. 

      Polska z różnych powodów 

ma jeden z najbardziej archaicz-

nych miksów energetycznych w 

Europie, zaznaczył w swoim 

wystąpieniu wicepremier Janusz 

Steinhoff. – Energię elektryczną 

wytwarzamy głównie z węgla 

kamiennego i brunatnego, pomi-

mo podejmowania różnych dzia-

łań w zakresie restrukturyzacji 

energetyki. Transformacja ener-

getyczna jest jednym z naszych 

największych wyzwań. Od niej 

bowiem zależy konkurencyjność 

polskiej gospodarki na europej-

skim rynku oraz sprostanie wy-

mogom polityki  klimatyczno- 

energetycznej w Unii Europej-

skiej. Bez istotnych zmian w tej 

dziedzinie poniesiemy zdecydo-

waną klęskę, ostrzegał wicepre-

mier. 

      Zajmujemy jedno z czoło-

wych miejsc w Europie, pod 

względem poziomu emisji dwu-

tlenku węgla na jednostkę pro-

dukowanej energii elektrycznej. 

To efekt jej pozyskiwania z pa-

liw stałych przy wykorzystaniu 

przestarzałych mocy wytwór-

czych sprzed 50 lat o sprawności 

nieprzystającej do współcze-

snych standardów. 

      W efekcie wprowadzenia 

mechanizmów prawdziwej eko-

nomii po 1989 roku spadło zde-

cydowanie zużycie energii elek-

trycznej w  przemyśle. – wyja-

śnia  minister gospodarki w rzą-

dzie  Jerzego Buzka.        

      Przez 20 lat Polska nie zbu-

dowała ani jednego bloku ener-

getycznego a jeszcze w 2001 

roku mieliśmy jej nadwyżkę. 

Wiele energochłonnych i nieren-

townych zakładów nie było w 
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stanie się utrzymać i zostało zli-

kwidowanych. Obecnie znaczą-

ca część przedsiębiorstw prze-

mysłowych, szczególnie zagra-

nicznych, przechodzi wyłącznie 

na odbiór energii odnawialnej ze 

względu na tak zwany ślad wę-

glowy. Przed inżynierami są 

niesamowicie wielkie wyzwania 

w opracowaniu technologii be-

zemisyjnych, w tym opartych na 

wodorze zielonym, czyli produ-

kowanych z energii odnawial-

nej. 

      Węgiel jako nośnik energii z 

punktu widzenia środowiskowe-

go przy obecnym stanie techniki 

jest niemożliwy do stosowania 

w elektroenergetyce, bo koszty 

emisji dwutlenku węgla rujnują 

całą ekonomię przedsięwzięcia. 

W miksie energetycznym mamy 

już ponad 20% OZE. W ostat-

nim czasie Polska stała się kra-

jem najszybciej rozwijającym 

fotowoltaikę. Z jednego GW 

mocy doszliśmy do prawie 15 

GW w tym sektorze. Prawie 

80% instalacji fotowoltaicznych 

stworzyli prosumenci. Mamy też 

około 9 GW mocy w elektrow-

niach wiatrowych na lądzie. 

     Jest to jedna z najtańszych 

energii elektrycznych, przekonu-

je Janusz Steinhoff. – Po zakoń-

czeniu inwestycji Offshore 

w  morskiej strefie ekonomicz-

nej Bałtyku, która jest wyjątko-

wo atrakcyjna dla rozwoju ener-

getyki wiatrowej, przybędzie 

nam  około 33 GW mocy. 

Wszystko na to wskazuje że w 

2050 roku będziemy mogli poło-

wę energii elektrycznej produ-

kować na morzu.  Sprawność 

wiatraków morskich jest zdecy-

dowanie większa od lądowych. 

Koszt tych inwestycji jest wyso-

ki, ale pozyskiwana w ten spo-

sób energia będzie bardzo kon-

kurencyjna cenowo. Rozwijamy 

energetykę odnawialną, a eko-

nomia uzasadnia koniecz-

ność  realizacji tych wszystkich 

inwestycji. 

      Przeobrażania w sektorze 

wytwarzania energii elektrycz-

nej, w sieciach przesyłowych i 

dystrybucyjnych są konieczne, 

aby dokonać racjonalnej trans-

formacji energetycznej. Miliardy 

złotych, pochodzące z handlu 

emisjami  powinny być skiero-

wane na  tego typu inwestycje. 

W Polsce przychody z takich 

opłat bardzo często traktowane 

były przez rządzących jako do-

chody budżetu i kierowano je na 

inne cele. Wprowadzane  w Unii 

Europejskiej regulacje zapobie-

gną tym nieracjonalnym prakty-

kom. 

      Dostawy energii produkowa-

nej z wiatru i słońca uzależnione 

są od warunków atmosferycz-

nych, dlatego istnieje koniecz-

ność stabilizowania sieci elek-

troenergetycznej i magazynowa-

nie energii elektrycznej. Jest to 

poważne wyzwanie dla inżynie-

rów i nauki dotyczące przesta-

wienia miksu energetycznego na 

stabilną części energetyki, pod-

sumowuje wicepremier. 

      Jednym z większych błędów 

w polityce gospodarczej Polski 

było uzależnienie od importu 

gazu z Federacji Rosyjskiej, ale 

w tej chwili Polska jest krajem 

całkowicie zdywersyfikowa-

nym, bezpiecznym i niezależ-

nym od tego dostawcy. 

      Po tym niezwykle interesują-

cym wystąpieniu wicepremiera 

Janusza Steinhoffa, który przy-

bliżył uczestnikom konferencji 
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bardzo kompleksowo sprawy 

energetyki rozpoczęła się sesja 

panelowa dotycząca rela-

cji  między techniką a ekonomią 

z udziałem wybitnych paneli-

stów reprezentujących środowi-

sko naukowe. 

      Sesja panelowa 
      Moderatorem sesji pt.: 

„Relacje między możliwościami 

technologicznymi a ekonomicz-

nymi” był prof. dr hab. inż. 

Waldemar Jędrzejczyk z Poli-

techniki Częstochowskiej, wice-

przewodniczący Rady Nauko-

wej Towarzystwa Naukowego 

Organizacji i Kierownictwa 

(TNOIK), które współpracuje z 

Federacją Stowarzyszeń Nauko-

wo-Technicznych NOT oraz 

innymi  polskimi organizacjami. 

      W dyskusji panelowej 

uczestniczyli: prof. dr hab. Mie-

czysław Morawski  i prof. dr 

hab. inż. Janusz Zawiła – Nie-

dźwiedzki z Politechniki War-

szawskiej, prof. dr hab. Danuta 

Zawadzka, rektor Politechniki 

Koszalińskiej, prof. dr hab. Jo-

anna Paliszkiewicz ze Szkoły 

Głównej Gospodarstwa Wiej-

skiego i Katarzyna Walczyk – 

Matuszyk z Polskiej Izby Go-

spodarczej Zaawansowanych 

Technologii. 

      Naukowcy zgodnie podkre-

ślali, że technologii nie można 

odseparować od ekonomii. Z 

jednej strony postęp technolo-

giczny umożliwia lepsze wyko-

rzystaniem zasobów i powoduje 

wzrost gospodarczy, a z drugiej 

strony pozwala na zwiększanie 

budżetów przeznaczonych na 

prowadzenie badań i kreowanie 

innowacji. 

      Polska jest w tej chwili 20 

gospodarką na świecie, która 

bardzo szybko się rozwija, za-

znaczył prof. Mieczysław Mo-

rawski. – Pod względem pro-

duktu krajowego  brutto wy-

przedziliśmy niedawno Turcję, 

Portugalia, a nawet Szwecję. 

Gorzej jest z transformacją cy-

frową  w przedsiębiorstwach. 

Zaledwie 18%. krajowych 

firm  ją wprowadziło. Jeśli cho-

dzi o robotyzację to na 10 000 

zatrudnionych przypada u nas 

40 robotów, a w Korei Połu-

dniowej, która startowała w la-

tach 60. ub. wieku z tego same-

go pułapu co Polska, ten wskaź-

nik wynosi 800 robotów na 10 

tys. zatrudnionych. Najwyższy 
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      Niemal 60 proc. pacjentów 

w Polsce, którzy potrzebowali 

wsparcia w zakresie zdrowia 

psychicznego, nie szukało po-

mocy, obawiając się stygmaty-

zacji. Na 100 tys. mieszkańców 

przypada zaledwie dziewięciu 

psychiatrów, a średni czas 

oczekiwania na wizytę wynosi 

117 dni.         

      Zalecamy włączenie świad-

czeń z zakresu zdrowia psy-

chicznego do podstawowej 

opieki zdrowotnej, gdzie moż-

na z powodzeniem leczyć naj-

częściej występujące problemy 

psychiczne – podkreśla Nino 

Berdzuli z WHO. 
      Zdrowie psychiczne jest 

istotnym wyzwaniem dla nasze-

go społeczeństwa, dla wszyst-

kich w Europie. Dostrzegamy 

ostatnio wzrost częstości wystę-

powania schorzeń psychicznych 

i presję na system ochrony zdro-

wia psychicznego, szczególnie 

po pandemii COVID-19 – mówi 

agencji Newseria Biznes Nino 

Berdzuli, dyrektorka Biura 

Światowej Organizacji Zdrowia 

w Polsce, specjalna wysłannicz-

ka WHO ds. działań na rzecz 

uchodźców z Ukrainy w pań-

stwach przyjmujących. 

      Z danych ONZ wynika, że 

na całym świecie depresja doty-

ka 280 mln osób. Jeszcze przed 

wybuchem pandemii statystyki 

dotyczące problemów ze zdro-

wiem psychicznym były drama-

tyczne, a lockdowny, izolacja 

społeczna oraz stres związany z 

sytuacją epidemiologiczną jesz-

cze je pogorszyły. 

      Wzrost przypadków zabu-

rzeń lękowych i depresyjnych 
      Jak podaje raport Headway 

„A new roadmap in Mental He-

alth”, częstotliwość występowa-

nia stanów takich jak zaburzenia 

lękowe i ciężkie zaburzenia de-

presyjne wzrosła w trakcie pan-

demii o ponad 25 proc. W Euro-

pie tendencję tę nasilają także 

trwająca w Ukrainie wojna, re-

cesja gospodarcza, kryzysy geo-

polityczne oraz postępujące 

zmiany klimatu. Eksperci oce-

niają, że do 2030 roku zaburze-

nia zdrowia psychicznego będą 

stanowić ponad połowę global-

nego obciążenia ekonomicznego 

z powodu chorób niezakaźnych. 

Jak opisano w raporcie, wzrost 

przypadków zaburzeń lękowych 

i depresyjnych w  trakcie pande-

mii po części wynika z faktu, że 

pacjenci nie byli w stanie uzy-

skać dostępu do usług zdrowia 

psychicznego (wskazało tak 19 

proc. badanych). Aby skutecznie 

leczyć potrzebujących, należy 

położyć większy nacisk na moż-

liwości systemów opieki zdro-

wotnej. 

      WHO wydało zalecenia i 

wytyczne w kierunku udoskona-

lenia przepisów dotyczących 

świadczenia opieki w zakresie 

zdrowia psychicznego i popra-

wy świadczeń zdrowia psy-

chicznego dla społeczeństwa. 

Jednym z zaleceń WHO jest 

stworzenie zintegrowanego mo-

delu opieki w dziedzinie zdro-

wia psychicznego, w którym 

Ciąg dalszy ze s.1 

Zdrowie psychiczne jest 

istotnym wyzwaniem 

jest w Singapurze. 

      Automatyzacja zwiększa 

efektywność produkcji, ale po-

ciąga za sobą spadek zatrudnie-

nia. Według najnowszych pro-

gnoz w niezbyt odległej przy-

szłości zaledwie 20% społeczeń-

stwa będzie miało pracę na do-

tychczasowym poziomie. Reszta 

będzie musiała się przekwalifi-

kować.  

      Nawiązując do wykładu wi-

cepremiera prelegenci  zgodnie 

uznali, że transformacja energe-

tyczna to dla polskich firm wy-

móg podyktowany ekonomią, 

potrzebą konkurencyjności, 

oczekiwaniami klientów i kon-

trahentów oraz wymogami regu-

lacyjnymi i społeczną odpowie-

dzialnością. Niezależnie od fir-

my i branży od transformacji 

energetycznej nie ma już odwro-

tu. Ze względu na koszty energii 

musimy stawiać  nie tylko na 

OZE, ale także na energetykę 

jądrową. 

      Podsumowując przebieg 

dyskusji paneliści postulowali 

znaczące zwiększenie nakładów 

na badania i rozwój, opracowa-

nie polityki technologicznej w 

Polsce, implementację przeło-

mowych technologii do przemy-

słu, a nade wszystko,  nowe po-

dejście do edukacji, kształcenia 

studentów i zdobywania nowych 

kompetencji, żeby znaleźć swoje 

miejsce w tym cyfrowym i wir-

tualnym świecie. 

 

Jolanta Czudak 

 

                Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 
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ośrodki podstawowej opieki 

zdrowotnej pełnią bardzo istotną 

rolę w tych świadczeniach – 

wskazuje ekspertka. 

      Zdaniem WHO włączenie 

usług w zakresie zdrowia psy-

chicznego do podstawowej opie-

ki zdrowotnej jest jednym z naj-

skuteczniejszych sposobów 

ograniczenia niezaspokojonych 

potrzeb w zakresie zdrowia psy-

chicznego – poprzez wczesną 

identyfikację osób zagrożonych, 

przeprowadzenie szybkiej oceny 

i ułatwienie kierowania do 

świadczeń. Taki jest też cel pro-

gramu Mental Health Gap Ac-

tion Programme (mhGAP), który 

został uruchomiony w paździer-

niku dzięki współpracy Świato-

wej Organizacji Zdrowia z Insty-

tutem Psychiatrii i Neurologii 

oraz Ministerstwem Zdrowia. 

Program umożliwia lekarzom 

pierwszego kontaktu zdobycie 

wiedzy i umiejętności rozpozna-

nia objawów często spotykanych 

zaburzeń zdrowia psychicznego, 

takich jak depresja, stres, uzależ-

nienia i myśli samobójcze. W 

początkowym okresie program 

pilotażowy zaplanowano w wo-

jewództwach podlaskim i mazo-

wieckim z założeniem rozsze-

rzenia go na pozostałe woje-

wództwa. 

      Skala potrzeb 
      Jak informuje WHO, 

mhGAP wdrożyło już ponad 100 

krajów, a Polska jest ostatnim 

krajem europejskiego regionu, 

który to zrobił. Skala potrzeb 

jednak jest tu jednak znacznie 

większa. Dla przykładu na opie-

kę medyczną w zakresie zdrowia 

psychicznego Polska przeznacza 

3,7 proc. budżetu na sektor 

ochrony zdrowia, mniej w po-

równaniu z innymi europejskimi 

krajami.  Na 100 tys. mieszkań-

ców przypada dziewięciu psy-

chiatrów, co znacznie wydłuża 

czas oczekiwania na pomoc spe-

cjalisty. Średni czas oczekiwania 

w placówkach NFZ to 117 dni. 

W dodatku blisko 60 proc. pa-

cjentów w Polsce, którzy zgłosili 

potrzebę wsparcia w zakresie 

zdrowia psychicznego, twierdzi, 

że nie szuka pomocy ze względu 

na stygmatyzację. 

      WHO ściśle współpracuje z 

Instytutem Psychiatrii i Neurolo-
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      Xiaomi znane jest z pro-

dukcji sprzętu AGD, ale w 

głównej mierze jest kojarzone 

jako producent smartfonów. 

Do świata motoryzacji wcho-

dzi z przytupem i prezentuje 

model, który ma zagrozić po-

zycji Porsche Taycan i Tesli 

Model S. 
      Po wielu miesiącach speku-

lacji i przecieków z chińskiego 

Ministerstwa Przemysłu i Tech-

nologii Informacyjnych (MIIT), 

Xiaomi oficjalnie pokazało swój 

model i „sypnęło” garścią infor-

macji na jego temat. 

      Przy długości 4997 mm i 

rozstawie osi wynoszącym 3000 

mm SU7 jest nieznacznie więk-

szy od obu swoich kluczowych 

rywali. Jest również wyjątkowo 

opływowy. Jego przód w stylu 

McLarena posiada współczyn-

nik oporu powietrza na pozio-

mie 0,195. 

      Architektura Modeny jest 

kompatybilna z układami elek-

trycznymi o napięciu 400 i 800 

V, a dostępnych jest wiele kon-

figuracji napędu i mocy wyj-

ściowych silników. Co ciekawe 

producent zagrał na strunie no-

stalgii i nazwał je V6, V6s i 

V8s. 

      Xiaomi SU7 – trzy wersje 

napędowe robią wrażenie 
      Jak już zostało wspomniane 

Xiaomi zaoferuje trzy wersje 

napędowe, które już w podsta-

wie mają sporo do zaoferowa-

nia. 

     Podstawowy model V6 wy-

posażony jest w jeden silnik 

elektryczny, który generuje 299 

KM mocy i 400 Nm momentu 

obrotowego. Wszystko to prze-

kazywane jest na tylne koła, co 

pozwala rozpędzić się do 100 

km/h w 5,28 sekundy. 

      Wyjściowy model jest wy-

posażony w instalację elektrycz-

ną o napięciu 400 V, więc nie 

ładuje się tak szybko, jak jego 

droższe odmiany, ale nadal ofe-

ruje zasięg wynoszący 668 km 

na akumulatorze o pojemności 

73,6 kWh. 
      Po przeciwległej stronie 

oferty znajduje się odmiana V8. 

Ciąg dalszy ze s.1 

Prestiżowy elektryk SU7 

ma być konkurencją dla Tesli i Porsche 

gii oraz Ministerstwem Zdro-

wia, aby włączyć te świadcze-

nia do podstawowej opieki 

zdrowotnej. Chodzi o to, by 

lekarze ogólni mogli zaspokajać 

niezrealizowane potrzeby lud-

ności w zakresie zdrowia psy-

chicznego, neurologii i wsparcia 

psychospołecznego – zaznacza 

Nino Berdzuli. – Rekomenduje-

my także stworzenie przejrzy-

stego mechanizmu skierowań z 

placówek podstawowej opieki 

zdrowotnej do poradni środowi-

skowych, wyspecjalizowanych 

poradni zdrowia psychicznego i 

trzeciego poziomu opieki. 

      Ministerstwo Zdrowia od 

pięciu lat buduje nowy model 

opieki psychiatrycznej opartej 

na modelu środowiskowym, 

czyli udzielaniu świadczeń 

zdrowotnych blisko miejsca 

zamieszkania. Powstające pilo-

tażowe centra zdrowia psy-

chicznego przenoszą ciężar 

opieki instytucjonalnej na tę 

świadczoną w środowisku lo-

kalnym i domowym. To z kolei 

pomaga zmniejszyć liczbę ho-

spitalizacji, a pacjenci otrzymu-

ją pomoc szybciej, bez skiero-

wania i blisko miejsca zamiesz-

kania. To np. wizyty w poradni, 

pobyt na oddziale dziennym lub 

całodobowym czy wsparcie ze-

społu leczenia środowiskowego. 

      Ze względu na wzrost wy-

stępowania schorzeń psychicz-

nych widzimy, że system 

świadczeń w tym zakresie jest 

przeciążony, dostrzegamy pre-

sję na system ochrony zdrowia 

psychicznego w całym regionie 

europejskim WHO. Dlatego tak 

istotne jest zapewnienie więk-

szej dostępności tych świadczeń 

dla społeczności, włączenie 

świadczeń z zakresu zdrowia 

psychicznego do podstawowej 

opieki zdrowotnej – przekonuje 

przedstawicielka WHO. 

      Równolegle trwają także 

prace nad reformą psychiatrii 

dzieci i dorosłych. Nowy model 

został wprowadzony w sierpniu 

2019 roku. WHO wskazuje, że 

dzieci w Polsce charakteryzują 

się jednym z najniższych 

wskaźników samopoczucia psy-

chicznego, ale jednym z naj-

wyższych wskaźników prób 

samobójczych w Europie. W 

2022 roku ich liczba wzrosła o 

148 proc. w porównaniu do 

2020 roku. 

Newseria.pl 

Redaktor 
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Charakteryzuje się tym, że do 

dyspozycji kierowcy są dwa 

silniki elektryczne, które gene-

rują 673 KM. Sprint do 100 km/

h zajmuje im 2,78 s., a prędkość 

maksymalna wynosi 265 km/h, 

czyli porównywalna jest z Tay-

canem. 

      Zapewniają także zasięg wy-

noszący 800 km na pełnym na-

ładowaniu akumulatorów o po-

jemności 101 kWh, czyli więcej 

niż jest w Modelu S. Technolo-

gia szybkiego ładowania 800 V 

oznacza, że można zwiększyć 

zasięg o 220 km w 5 minut lub 

390 km w 10 minut, jeśli podłą-

czy się auto do odpowiednio 

szybkiej stacji. 

      Technologia Xiaomi we 

wnętrzu SU7 
      Ponieważ mówimy o pro-

dukcie Xiaomi, to nie ma co się 

dziwić, że technologicznie wnę-

trze jest obsługiwane przez ich 

rozwiązania i oprogramowanie. 

      Systemy chińskiej firmy 

znajdziemy zarówno w zakresie 

wspomagania kierowcy, jak i 

systemu informacyjno-

rozrywkowego, obsługiwanego 

przez centralny ekran dotykowy 

o przekątnej 16,1 cala. 

Auto również wyposażone jest 

w pakiet autonomicznej jazdy, 

który składa się z lidaru, kamer i 

radaru, które początkowo umoż-

liwiają jazdę po autostradzie bez 

użycia rąk i automatyczne par-

kowanie, ale po przeprowadze-

niu testów w 2024 roku mogą 

rozszerzyć element autonomicz-

nej jazdy na ulice miast. 

Jak na razie Xiaomi pilnuje in-

formacji dotyczących cen po-

szczególnych wersji napędo-

wych oraz to, gdzie poza China-

mi, zadebiutuje ich samochód. 

Wszystkie te informacje powin-

niśmy poznać w przeciągu naj-

bliższych miesięcy. 

www.well.pl 

Redaktor 
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Humor 
 

      Profesor nauk prawnych po-

wiedział do studentów. Kto odpo-

wie na pytanie dostanie piątkę do 

indeksu. Profesor kontynuował: 

Powszechnie wiadomo, że najgłup-

sze dziecko na wsi rodzice zosta-

wiają na gospodarstwie.  A pytanie 

brzmi: Co robią rodzice z najgłup-

szym dzieckiem w mieście, skoro 

nie mają gospodarstwa?  

      Profesor powtarzał pytanie trzy 

razy i nie uzyskał od studentów 

odpowiedzi; dlatego sam odpowie-

dział. Wyjaśniając: W mieście naj-

głupsze dziecko kieruje się na sę-

dziego; bo sędzia, nic nie musi 

umieć, nic nie musi robić, wszyst-

ko źle może robić, i do końca życia 

ma zawsze rację i ma zapewniona 

kasę.  

 

*** 
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      Pięknie zorganizowany 

srebrny jubileusz obchodziło 

starostwo włocławskie 05 

stycznia 2024 w Centrum 

Kultury i Historii "Wahadło" 

w Brześciu Kujawskim; uro-

czystość rozpoczęła się o go-

dzinie 13.00 i trwała do wie-

czora. Pełna nazwa brzmiała: 

Jubileusz 25.lecia powstania 

Powiatu Włocławskiego. 

      Na uroczystość przybyli 

samorządowcy i niektórzy 

parlamentarzyści, byli też 

przedstawiciele straży pożar-

nej, policji, wojska, oraz za-

interesowani, czyli osoby ak-

tywne społecznie. No i, oczy-

wiście byli też dziennikarze. 

      Rys historyczny powia-

tów w Polsce przedstawił sta-

rosta włocławski Roman Go-

łębiewski. Urząd starosty po-

jawił się w Polsce w XIII 

wieku i był wprowadzony 

przez Wacława II króla 

Czech. I można powiedzieć, 

że urząd starosty był przedłu-

żeniem władzy ramienia kró-

la. Później na przestrzeni 

wieków różnie to bywało z 

urzędem starosty. A staro-

stwo w obecnym kształcie 

zostało wprowadzone ustawą, 

Ciąg dalszy ze s.1 

Włocławek 

srebrny jubileusz 

Osoby wchodzące do budynku Centrum Kultury i Historii 

"Wahadło" w Brześciu Kujawskim były pięknie witane 

przez delegację gospodarzy. 
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Sylwia Czerwińska-Modrzejewska zastępca 

dyrektora ds.. Programowych i marketingu w 

Centrum Kultury i Historii "Wahadło" w 

Brześciu Kujawskim, uprzejmie wita gości.  
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Burmistrz Lubrańca Stanisław Budzyński 

w towarzystwie pięknej kobiety. 
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Od lewej: Prezes OSP Boniewo 

Zenon Majewski, prezes OSP Lubomin 

Marcin Wypijewski.   
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Ładne kobiety wręczają wchodzącym 

na salę drobne upominki. 

Wszystkie miejsca na sali 

są zajęte. 
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i rozpoczęło swoją działal-

ność z początkiem roku 1999.  

      W skład Powiatu Wło-

cławskiego wchodzą gminy; 

Brześć Kujawski, Kowal,  

Chodecz, Lubraniec, Izbica 

Kujawska, Baruchowo, Lu-

bień Kujawski, Boniewo, Fa-

bianki, Choceń, Włocławek, 

Lubanie. 

      Na ekranie wyemitowano 

nazwiska ze wskazaniem ka-

dencji wszystkich starostów 

włocławskich i radnych po-

wiatowych. Następnie popro-

szono też na scenę radnych 

powiatowych wszystkich ka-

dencji i wręczono podzięko-

wania. 

      Oczywiście, po części 

oficjalnej na zakończenie uro-

czystości była też część arty-

styczna, w wykonaniu Anny 

Sokołowskiej-

Alabrudzińskiej, Jacka Wój-

cickiego, Dariusza Krodka. 

      Po zakończeniu części 

oficjalnej i artystycznej wszy-

scy zostali poczęstowani 

lampką szampana i zaprosze-

ni na tradycyjny poczęstunek. 

 

R.Milewski 

  

Inne ujęcie widoku sali. 

HUMOR 
  

      Katechetka na lekcji 

religii zapytała: Kto to 

jest ksiądz? 

      Pierwszy zgłosił się 

Jasiu i powiedział: 

Ksiądz to jest taki męż-

czyzna proszę pani, do 

którego wszyscy mówią 

ojcze, a tylko jego wła-

sne dzieci mówią wujek. 
 

*** 
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      Offshore to strategiczny 

obszar nowej energetyki, dla-

tego państwowe firmy powin-

ny mieć w nim udział. Jednak 

to otwartość na międzynaro-

dowe partnerstwa gwarantuje 

sukces realizacji inwestycji 

oraz rozwój całej gospodarki 

w oparciu o lokal content – to 

najważniejsze wnioski z deba-

ty „Korzyści z rozwoju mor-

skich farm wiatrowych – off-

shore jako szansa dla gospo-

darki i społeczeństwa”, która 

odbyła się w ramach Konfe-

rencji Offshore Wind Poland 

2023 w Warszawie, organizo-

wanej przez Polskie Stowarzy-

szenie Energetyki Wiatrowej. 
      Jako EDF Renewables chce-

my wspierać polskie inwestycje 

w morską energetykę wiatrową 

naszym globalnym doświadcze-

niem zdobytym na wielu świato-

wych rynkach. Jesteśmy mię-

dzynarodową firmą energetycz-

ną z 11,7 GW mocy zainstalo-

wanej netto w ponad 20 krajach. 

Projekty morskiej energetyki 

wiatrowej rozwijamy od ponad 

10 lat. – podkreśliła Alicja Chi-

lińska-Zawadzka, dyrektor ge-

neralna EDF Renewables Pol-

ska. – Już same rozstrzygnięcia 

dotyczące przyznania lokalizacji 

pokazały, że EDF Renewables 

przygotował najlepszą ofertę 

zagraniczną, uzyskując miejsce 

zaraz po dwóch polskich czem-

pionach energetycznych. 

      Uczestnicy dyskusji podkre-

ślali istotną rolę, jaką w rozwoju 

nowego sektora przemysłowego 

odegra realizacja Polskiego Pro-

gramu Morskiej Energetyki 

Wiatrowej. Reguluje to 

„Porozumienie sektorowe na 

rzecz rozwoju morskiej energe-

tyki wiatrowej”, które zostało 

parafowane 15 września 2021 r. 

w Warszawie. Główne założenia 

dokumentu dotyczą udziału lo-

cal content w realizacji inwesty-

cji MEW oraz rozwoju rynku 

pracy na polskim offshore. 

      Postanowienia tej umowy to 

jedno, ale konkretne projekty 

pokazują, jak wcielić te założe-

nia w życie. Tutaj, jako EDF 

Renewables, mamy bardzo sze-

rokie i świeże doświadczenie. W 

połowie ubiegłego roku EDF 

Renewables uruchomiło pierw-

szą morską farmę wiatrową we 

Francji – Saint-Nazaire. W fazie 

budowy utworzyliśmy ponad 

2300 miejsc pracy w kraju, w 

tym 1200 w samym regionie 

Loary. Chcielibyśmy przyjąć ten 

sam model angażowania lokal-

nych firm i kompetencji w roz-

wój projektów z naszymi partne-

rami w Polsce. – podkreśliła 

Alicja Chilińska Zawadzka. 

      Impuls rozwojowy 
      Politycy, którzy brali udział 

w dyskusji, zwracali uwagę, że 

rozwój sektora Morskiej Energe-

tyki Wiatrowej w Polsce to 

szansa nie tylko na stabilne do-

stawy taniej, zielonej energii, ale 

również impuls rozwojowy dla 

małych i średnich przedsię-

biorstw. To także nadzieja na 

poszerzenie kompetencji na ryn-

ku pracy oraz uwolnienie poten-

cjału produkcji zielonych paliw. 

      500 km naszego wybrzeża to 

potencjał na gigantyczną elek-

trownię. Wsparcie dla offshore 

musi w Polsce istnieć, nie mamy 

innego wyjścia. Przed inwesto-

rami zajmującymi się morską 

energetyką wiatrową w Polsce 

tylko dobre czasy. Jeśli szukamy 

miejsca, w którym ma być w 

Polsce wytwarzany zielony wo-

dór, to dziś już wiemy, że Bałtyk 

będzie naturalną do tego prze-

strzenią. Należy połączyć poten-

cjały produkcji energii elek-

trycznej z offshore z zasobami 

wody, które daje morze. – tłu-

maczy Stanisław Gawłowski, 

senator Platformy Obywatel-

skiej. 

      W obliczu ostatnich trudno-

ści, z jakimi borykają się inwe-

storzy offshore na całym świe-

cie, wstrzymując realizację pro-

jektów, Alicja Chilińska-

Zawadzka podkreśliła, że w pro-

wadzeniu podobnych projektów 

najlepiej sprawdzają się między-

narodowe partnerstwa oparte na 

otwartym transferze wiedzy, 

doświadczeń i współpracy w 

zakresie finansowania i realiza-

cji projektów na rynkach global-

nych. 

      Praktycznie wszystkie pro-

jekty offshore realizowane przez 

EDF Renewables – we Francji, 

Belgii, Chinach, a ostatnio także 

w Stanach Zjednoczonych i Ir-

 

Local content 

w realizacji inwestycji 

MEW 
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landii – są realizowane w part-

nerstwach, które zapewniają 

rozwój inwestycji w ramach 

reżimu kosztowego i czasowe-

go. Szczególnie na nowych ryn-

kach, gdzie offshore jest na 

wczesnym etapie rozwoju, słu-

żymy pomocą naszej wyspecja-

lizowanej kadry. Dysponujemy 

zespołem około 600 osób, które 

zajmują się wyłącznie morską 

energetyką wiatrową: inżynierią, 

zaopatrzeniem, finansami, śro-

dowiskiem, doradztwem i bez-

pieczeństwem morskim. Te 

kompetencje są częścią naszego 

zaproszenia do wspólnego budo-

wania bezpieczeństwa energe-

tycznego Europy we współpracy 

z polskimi partnerami – podsu-

mowuje dyrektor generalna EDF 

Renewables w Polsce. 

Redaktor 
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      Najnowsze technologie cy-

frowe do obróbki i prezento-

wania informacji medialnych 

umożliwiają dwunastoosobo-

wej grupie dziennikarzy ze 

znacznym stopniem  niepełno-

sprawności, kompleksowe i 

profesjonalne prowadzenie 

portalu, serwisu informacyj-

nego oraz cyfrowego radia 

Bezpieczna Podróż, nadawa-

nego w eterze. Jest to jedyna 

redakcja z takim zespołem w 

Unii Europejskiej. 

      Powołana została  kilka lat 

temu z inicjatywy Fundacji 

EMANIO ARCUS z Legiono-

wa, z ambitnym zamiarem 

aktywizowania osób niepełno-

sprawnych. Cel bardzo szla-

chetny, ale trudny do zrealizo-

wania, bo współzałożycielowi 

rozgłośni, Pawłowi Kubalskie-

mu brakuje do tego sojuszni-

ków. 

      Fundacja liczyła na dobrą 

współpracę z instytucjami, 

które pomagają w aktywizacji 

osób z niepełnosprawnościa-

mi? 
      Naiwnie sądziliśmy, że to 

będzie standard w naszych dzia-

łaniach, ale rzeczywistość oka-

zała się znacznie bardziej ponu-

ra. Od powstania 12 lat temu 

fundacji EMANIO ARCUS, 

zabiegamy bezskutecznie o 

wsparcie na aktywizację osób 

niepełnosprawnych w powoła-

nych do tego instytucjach. Jeśli 

uda nam się zdobyć jakieś środ-

ki, są one groszowe w stosunku 

do potrzeb. Siedem lat temu uru-

chomiliśmy portal bezpieczna-

podroz.org dając szansę na pra-

cę dziennikarzom ze znacznym 

stopniem niepełnoprawności. 

Realizując ich marzenia przed 

czterema laty założyliśmy też 

cyfrowe radio Bezpieczna Po-

dróż jako pionierski pomysł 

Fundacji EMANIO ARCUS, 

które swoim zasięgiem obejmu-

je cały kraj. Jest pierwszym ra-

diem cyfrowym w eterze na te-

renie UE, prowadzonym przez 

osoby niepełnosprawne. Ostat-

nio naszą działalność rozszerzy-

liśmy dodatkowo o bogaty w 

swojej treści codzienny serwis 

informacyjny. Jesteśmy jedyną 

redakcją o tak kompleksowej 

działalności medialnej, prowa-

dzonej przez dziennikarzy ze 

znacznym stopniem niepełno-

sprawności, nie tylko w Polsce, 

ale również na terenie całej 

Wspólnoty. Niestety, nikt z rzą-

dzących tego nie docenił przez 

te wszystkie lata. Decydenci nas 

lekceważyli i traktowali jak in-

truzów. 

      Odmawiano fundacji po-

mocy finansowej na wspar-

cie  działalności aktywizującej 

osoby niepełnosprawne? 
      Każda próba sięgania po 

środki publiczne do Państwowe-

go Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych (PFRON) o 

wsparcie naszych działań poza 

ustawową dopłatą do wynagro-

dzeń kończyła się fia-

skiem.  Dofinansowanie jakie 

otrzymujemy z PFRONU do 

wynagrodzeń 12 zatrudnionych 

w redakcji niepełnosprawnych 

dziennikarzy wynosi zaledwie 

40 proc. Resztę musimy dokła-

dać z własnej kieszeni. Nie ma-

my na to pieniędzy, bo redakcja 

zarabia grosze, a musimy za-

pewnić im utrzymanie. Przy 

wstępowaniu  do PFRONU o 

jakąkolwiek formę wsparcia dla 

pracodawcy osób niepełno-

sprawnych wszystkie nasze 

wnioski były zawsze odrzucane. 

Zainwestowaliśmy z naszą dzia-

łalność prawie 3 mln zł wła-

snych środków i nie mamy już 

żadnych możliwości, żeby do 

tego dokładać. Co miesiąc staje-

my przed trudnym wyborem 

ratowania redakcji przed likwi-

dacją. Ogarnia nas rozpacz na 

samą myśl, że pewnego dnia 

będziemy  zmuszeni, żeby to 

zrobić. Ten nasz dramat finanso-

wy trwa od wielu lat. 

      Czym PFRON uzasadniał 

odmowę udzielenia finansowe-

go wsparcia dla fundacji? 
      Nie wiemy z jakich powo-

dów nasze wnioski odrzucano, 

bo nie było  w nich uzasadnie-

nia. Nie mogliśmy się dowie-

dzieć jaka jest tego przyczyna. 

Nikt nawet nie chciał z nami na 

ten temat rozmawiać. Na kiero-

wane do nich pisma czy maile 

zwykle nie otrzymujemy żad-

nych odpowiedzi.  Odwołania 

były traktowane w identyczny 

sposób. To bardzo przykre, bo 

my, jako organizacja pożytku 

publicznego zajmujemy się ak-

tywizacją  osób niepełnospraw-

nych z różnymi dysfunkcjami, 

niejednokrotnie bardzo poważ-

nymi.  Pomagamy tym ludziom 

w wykonywaniu atrakcyjnej dla 

nich pracy, o której marzyli 

przez lata. Chcieli być dzienni-

karzami, reporterami, realizato-

rami dźwięku, ale rynek medial-

ny był dla nich nieosiągalny. 

Dopiero my stworzyliśmy im 

szansę na  wykonywania zawo-

du, w którym doskonale się od-

Jesteśmy silni i nigdy 

się nie poddajemy 
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naleźli. 

      Ten skromny liczebnie ze-

spół zajmuje się portalem, ra-

diem i serwisem informacyj-

nym? 
      Tak, te 12 osób z różnymi 

dysfunkcjami  prowadzą tak 

kompleksową działalnością me-

dialną.  Zdaję sobie sprawę, że 

trudno w to uwierzyć, ale oni 

znakomicie dają sobie z tym 

wszystkim radę. Ta praca jest 

dla nich wielką frajdą, oni się 

nią cieszą jak dzieci. Jak widzą 

statystyki pokazujące oglądal-

ność portalu i słuchalność cyfro-

wego radia, to maja jeszcze 

większą chęć udawadniania so-

bie, ze stać ich na więcej, na 

przekraczanie kolejnego progu. 

Wśród naszego zespołu więk-

szość  redaktorów ma orzecze-

nia o znacznej niepełnosprawno-

ści. 

      Nie wszyscy zasiadają przed 

mikrofonem i prowadzą audy-

cje. Jedni robią podcasty, inni 

piszą świetne artykuły, które 

zamieszczamy na naszym porta-

lu bezpiecznapodroz.org . Są 

tam setki publikacji o różnej 

tematyce, bo każdy specjalizuje 

się w wybranej przez siebie 

dziedzinie. Jedni piszą o zdro-

wiu i dietetyce, inni o kulina-

riach, turystyce, podróżach czy 

sporcie. Jest tam również mnó-

stwo informacji o aktualnych 

wydarzeniach. Mój 37. letni syn 

Dominik po porażeniu mózgo-

wym prowadzi autorskie audy-

cje o kulturze. Uwielbia robić 

wywiady ze znanymi ludźmi. 

Audycje prowadzą też  inne ko-

leżanki, mimo problemów wer-

balnych. Mamy 3 osoby z pora-

żeniem mózgowym, dwie osoby 

po ciężkich udarach, jedną po 

bardzo poważnej operacji raka 

mózgu, jedną niewidomą, osoby 

z Aspergerem oraz z mniejszymi 

niepełnosprawnościami. Dla 

tych wszystkich dziennikarzy 

praca w rozgłośni i na portalu 

informacyjnym jest nie tylko 

spełnieniem marzeń, ale znako-

mitą terapią i powrotem do nor-

malnego życia. 

      Artykuły można pisać w 

domu i wysyłać mailem, ale 

praca w rozgłośni wymaga 

odpowiedniego sprzętu i obec-

ności dziennikarza na miejscu. 

Redakcja zapewnia zespołowi 

odpowiednie warunki do ta-

kiej działalności? 
     Gnieździmy się ze sprzętem 

na bardzo niewielkiej przestrze-

ni, bo władze lokalne i powiato-

we odmówiły nam zgody na 

adaptację budynku na potrzeby 

rozgłośni. Powołano się na miej-

scowy plan zagospodarowania 

przestrzennego, który stoi w 

sprzeczności z naszymi oczeki-

waniami. Siedzibę mamy 

w  Legionowie przy ulicy Ja-

giellońskiej 12. W głębi posesji 

jest pawilon z jadłodajnią 

„Zdrówko”, w którym wygospo-

darowaliśmy ciasne pomieszcze-

nie na redakcję, ale się tam nie 

mieścimy. Na tym terenie mamy 

też piętrowy budynek mieszkal-

ny o łącznej powierzchni 120 

m2, usytuowany  bezpośrednio 

przy ulicy, w którym od dawna 

nikt nie mieszka. Chcieliśmy 

zorganizować tam redakcję, ale 

urzędnicy uświadomili nam, że 

jest to niezgodne z prawem. W 

ich ocenie, w tym budynku musi 

być bowiem lokal mieszkal-

ny.  Wyjaśnienia, że mieszkanie 

jest nam niepotrzebne tylko re-

dakcja nie zmieniło ich podej-

ścia. Po wielu interwencjach 

dostaliśmy łaskawie zgodę na 

remont parteru, gdzie w styczniu 

urządzimy redakcję. Piętro bę-

dzie bezużyteczne. Trudno się 

pogodzić z tym absurdem, ale 

nie możemy nic więcej w tej 

sprawie zrobić. 

      Urzędnicy udzielili praco-

dawcy dotacji na ten remont? 
      Nie dostaliśmy ani gro-

sza.  Na szczęście ulitowała się 

nad nami jedna ze spółek skarbu 

państwa i możemy remont tego 

parteru przeprowadzić. Urządzi-

my tam redakcję, aby stworzyć 

dziennikarzom lepsze warunki 

pracy, żeby jednak wprowadzić 

taki standard, który odpowiada 

współczesnym wymogom bra-

kuje nam około 800 000 zł. Na 

nowy sprzęt nie możemy sobie 

pozwolić, ale dzięki nowocze-

snym technologiom cyfrowym 

do obróbki i prezentowania in-

formacji możemy normalnie 

działać. 

      W jaki sposób nowe tech-

nologie cyfrowe pomagają 

wam w tej wielofunkcyjnej 

działalności medialnej? 
      Stosujemy wszystkie naj-

nowsze możliwości techniki 

cyfrowej i dlatego tak mały ze-

spół osób z niepełnosprawno-

ściami może podołać tym 

wszystkim obowiązkom. W 

chmurze wisi taka wielka tabela, 

do której dziennikarze zgłaszają 

propozycje tematów, które mogą 

się pojawić na antenie lub na 

portalu i każdy się wypowiada 

na ten temat. Mamy też darmo-

wy dostęp do cyfrowych serwi-

sów informacyjnych i systemu 

Workspace, aplikacji usprawnia-

jącej proces pracy, która poma-

ga w wyborze najlepszych ujęć, 

zrobionych zdjęć oraz w ich ob-

róbce. Korzystamy też z róż-

nych systemów mailingu i anali-

zy danych. To wszystko nam 

ogromnie pomaga w pracy, dla-

tego dajemy radę, a zespół ma 

ogromną satysfakcję z tej pracy. 

Oni zarabiają na własne utrzy-

manie i nie muszą korzystać z 

zasiłku dla bezrobotnych. Wła-

dza powinna to docenić. Mam 

nadzieję, że teraz się to choć 

trochę zmieni, bo z różnych 

stron padają zachęcające dekla-

racje. Takie zapewnienia składa-

ją posłowie z PSL-Trzeciej Dro-

gi, Lewicy, marszałek Sejmu a 

także  pełnomocnik rządu do 
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spraw osób niepełnosprawnych. 

Zobaczymy jak to się wszystko 

potoczy, bo do tej pory nie mię-

liśmy dobrych doświadczeń. My 

nie chcemy niczego nadzwy-

czajnego, tylko traktowania na-

szej działalności zgodnie z pra-

wem. Ustawa o równym trakto-

waniu podmiotów nakłada obo-

wiązek na instytucje państwowe, 

żeby zamieszczały reklamy i 

ogłoszenia w naszych mediach, 

prowadzonych przez osoby nie-

pełnosprawne. Niestety, to unij-

ne prawo  do równego traktowa-

nia, było dotychczas całkowicie 

wobec nas lekceważone.  Mill-

ward Kantar pomija nas w swo-

ich sondażach mimo, że prowa-

dzimy cyfrowe radio w eterze w 

paśmie DAB+. Oni twierdzą, że 

słucha nas 100 tys. odbiorców, 

ale wyłącznie w internecie, a nie 

w eterze, co jest nieprawdą. Tra-

cimy z tego powodu ogromne 

wpływy. Niemałe problemy ma-

my też z Krajową Radą Radio-

fonii, która żąda od nas co roku 

wielotysięcznych opłat na kon-

cesję, ale sama nic nie robi, żeby 

nas wspierać. Nasyła na nas tyl-

ko komorników. Mimo, tych 

wszystkich przeciwności losu 

jesteśmy silni i nigdy się nie 

poddajemy. Przyświeca nam 

ciągle nadzieja, że los naszej 

rozgłośni i redakcji Bezpieczna 

Podróż w końcu się odmieni dla 

dobra dzielnego zespołu niepeł-

nosprawnych dziennikarzy, dla 

których praca jest sensem ich 

życia. 

Rozmawiała 

Jolanta Czudak 

 

                     Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

HUMOR 
 

       Młoda nauczycielka 

poszła przeprowadzić 

pierwszą lekcję z języka 

polskiego w szkole pod-

stawowej. Na wizytację 

pierwszej lekcji poszedł 

dyrektor szkoły i usiadł 

w ostatniej ławce za Ja-

siem. 

      Nauczycielka napisa-

ła na tablicy: Ala ma ko-

ta. Odwróciła się i zapy-

tała: Kto przeczyta, co 

napisałam? 

      Pierwszy zgłosił się 

Jasiu i powiedział: Ale 

ładna pupa. 

      Nauczycielka speszo-

na odpowiedziała: Nie-

prawda. Jasiu, bo dosta-

niesz dwójkę. 

      Zdenerwowany Jasiu 

siadając odwrócił się i 

powiedział: A TY jak nie 

wiesz, to nie podpowia-

daj. 

*** 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/


str. 38             czytaj na: www.wiesciswiatowe.pl             Nr 02 (138) Wieści Światowe 01 lutego 2024 r. 

 

      Problem z dostępnością 

półprzewodników opóźnia roz-

wój elektromobilności, podob-

nie jak brak wystarczającej 

infrastruktury ładowania czy 

wysokie ceny pojazdów elek-

trycznych. Chociaż branża 

motoryzacyjna od kilku lat 

przygotowuje się do 2035 ro-

ku, kiedy UE chce odejść od 

silników na tradycyjne paliwa, 

to dotrzymanie tego terminu 

przez wielu ekspertów uważa-

ne jest za mało realne. 
      Coraz popularniejszym spo-

sobem na zazielenianie sektora i 

redukcję emisji CO2 jest regene-

rowanie części zamiennych. 

Proces ten pozwala oszczędzić 

energię i zasoby wykorzystywa-

ne przy produkcji nowych kom-

ponentów, a kierowcom – 

zmniejszyć koszty zakupu. To 

coraz istotniejsza gałąź branży 

motoryzacyjnej. 

      Producenci części motoryza-

cyjnych dużą wagę przywiązują 

do innowacji. Ich produkty są 

bardzo innowacyjne, spełniają 

bardzo wysokie standardy i re-

dukcja emisji CO2 jest naprawdę 

naszym priorytetem – wskazuje 

w rozmowie z agencją Newseria 

Innowacje Mariola Hauke, kie-

rowniczka działu prawnego Eu-

ropejskiego Stowarzyszenie Pro-

ducentów Części Motoryzacyj-

nych CLEPA. – Komisja Euro-

pejska podjęła decyzję, że do 

2035 roku musimy zaprzestać 

produkcji aut z silnikiem Diesla 

w Europie. Powoli przygotowu-

jemy się do tego. Wielu dostaw-

ców i producentów zdaje sobie 

sprawę, że to będzie bardzo 

trudne do osiągnięcia. Jednak 

firmy bardzo dużo inwestują w 

badania i rozwój, aby umożliwić 

dotrzymanie terminu. 

      Ograniczanie śladu węglo-

wego to w motoryzacji – podob-

nie jak w innych branżach – klu-

czowe wyzwanie. Strategii, któ-

Regenerowane części zamienne w 

używanych autach  są coraz 
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re mają do tego prowadzić, jest 

wiele, a jedną z nich jest elek-

tryfikacja pojazdów. Zastąpienie 

tradycyjnych napędów elek-

trycznymi i hybrydowymi zre-

dukuje emisję spalin i zwiększy 

efektywność energetyczną, 

zwłaszcza jeśli energia będzie 

pochodzić z odnawialnych źró-

deł. Ta zmiana, w opinii eksper-

tów branży, jest nieunikniona, 

jednak wielu wątpi, że uda się ją 

przeprowadzić w ciągu kolej-

nych 11 lat, bo takie cele posta-

wiła Unia Europejska. 

      Komisja chce wytyczyć 

standardy, które później także 

będą standardami dla Stanów 

Zjednoczonych, Indii i Chin, 

jednak one nie zawsze spotykają 

się z realiami. Zmiana produkcji 

wymaga wielu lat, dlatego też 

my, nawet po tym, jak Unia Eu-

ropejska już wydała decyzję, 

cały czas próbujemy przedsta-

wiać argumenty, mówiąc, że to 

jest niestety niemożliwe, aby 

osiągnąć ten cel w 2035 roku. 

Cały czas mamy nadzieję, że 

Komisja Europejska zmieni zda-

nie i przynajmniej opóźni nam o 

dwa–pięć lat zakaz produkcji 

silników spalinowych – mówi 

Mariola Hauke. 

      Regeneracja części to kolej-

na metoda zazieleniania sektora 

motoryzacyjnego, pozwala bo-

wiem ograniczyć produkcję ma-

teriałów służących do tworzenia 

nowych podzespołów. Jak wyja-

śnia Stowarzyszenie Dystrybu-

torów i Producentów Części 

Motoryzacyjnych, zużycie su-

rowców w procesie regeneracji 

jest od 50 do 90 proc. niższe niż 

w przypadku produkowania no-

wej części zamiennej od pod-

staw. Z przytaczanych przez 

SDCM badań Europejskiego 

Stowarzyszenia Producentów 

Części Motoryzacyjnych CLE-

PA wynika, że w 2020 roku fa-

bryczna regeneracja części po-

zwoliła zmniejszyć emisję CO2 

o 800 tys. t, co jest odpowiedni-

kiem emisji śladu węglowego 

pozostawionego przez 120 tys. 

statystycznych mieszkańców 

Unii Europejskiej. Regeneracja 

przynosi też większą oszczęd-

ność surowców i energii w po-

równaniu do recyklingu. 

      W Polsce stosowanie w na-

prawach zwłaszcza starszych aut 

części regenerowanych jest dość 

popularne. Najczęściej dotyczy 

jednak tylko kilku podzespołów, 

takich jak półosie i wały napę-

dowe, rozruszniki czy alternato-

ry, które cechują się walorami 

nowej części. Dużym proble-

mem w rozwoju tego sektora 

jest jednak niepewność prawna 

m.in. co do tego, co należy 

uznawać za odpad. Do tej pory 

brakowało jasnych regulacji 

prawnych w tym obszarze. 

      Sposobem na poradzenie 

sobie z zakazem produkcji no-

wych samochodów spalinowych 

może być fabryczna regeneracja 

aut używanych. Fakt, że taka 

procedura może być tańsza niż 

produkcja nowego pojazdu, do-

strzegł już m.in. koncern Re-

nault. Od 2020 roku we Flins we 

Francji działa fabryka samocho-

dów używanych, która może 

odnowić dziennie prawie 200, a 

rocznie nawet do 45 tys. aut. 

Renault spodziewa się, że przy-

chody z regeneracji używanych 

samochodów do 2030 roku będą 

u nich wyższe niż ze sprzedaży 

nowych. Do odnawiania wyko-

rzystywane są również części 

regenerowane. 

Więcej na newseria.pl 

 

Redaktor 

  

                    Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

HUMOR 
 

      Nauczycielka w szkole 

podstawowej pyta dzieci kim 

chciałyby zostać w życiu? 

      Pierwszy zgłosił się Jasiu 

i powiedział, że chciałby zo-

stać seksuologiem. 

      Zdziwiona nauczycielka 

odpowiedziała: przecież TY 

Jasiu nawet nie wiesz co to 

znaczy… 

      Jasiu odpowiedział zde-

cydowanym głosem: Wiem, 

wiem, proszę Pani. Dokład-

nie wiem. Seksuolog na 

przykład leczy obsesje sek-

sualne.  

      Nauczycielka jeszcze 

bardziej zdziwiona powie-

działa:  Jasiu Ty zupełnie nie 

wiesz co mówisz, nie rozu-

miesz tego co mówisz. 

      Jasiu nie dał się stłamsić 

i odpowiedział: To Pani wy-

jaśnię na przykładzie: Chod-

nikiem idą trzy kobiety, jed-

na liże loda, druga ssie loda, 

trzecia gryzie loda. Która 

jest mężatką? 

      Zirytowana nauczycielka 

na to: Jasiu do dyrektora, już 

idziemy.  

      Jasiu przed drzwiami ga-

binetu dyrektora powiedział: 

Proszę Pani najłatwiej rozpo-

znaje się mężatkę po obrącz-

ce na czwartym palcu prawej 

ręki. A to co teraz chodzi 

Pani po głowie to są właśnie 

obsesje seksualne. 

 

*** 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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      Wiele gatunków krabów 

pustelników zaczęło używać 

plastikowych osłon zamiast 

„tradycyjnych” muszelek od-

zwierzęcych. Zjawisko to opi-

sują na łamach „Science of the 

Total Environment” naukow-

cy z Poznania i Warszawy. 

Jak podkreślają, jest to jedna 

z oznak zmian środowisko-

wych antropocenu: zanie-

czyszczenia plastikiem na ma-

sową skalę. 
      Tworzywa sztuczne, potocz-

nie zwane plastikiem, są najczę-

ściej spotykanymi w morzach 

odpadami. Liczne badania i ob-

serwacje wskazują na to, że ma-

ją one bardzo szkodliwy wpływ 

na dziką przyrodę i szeroko ro-

zumiane środowisko naturalne. 

Okazuje się też, że mogą wyraź-

nie zmieniać naturalne zacho-

wania zwierząt – zauważają au-

torzy nowych analiz, prof. Mar-

ta Szulkin i dr Zuzanna Jagiełło 

z Instytutu Biologii Ewolucyjnej 

na Wydziale Biologii UW oraz 

dr Łukasz Dylewski z Uniwer-

sytetu Przyrodniczego w Pozna-

niu. 

      „Kraby pustelniki muszą 

chronić miękki odwłok. Robią 

to, chowając się w muszlach 

pozostawionych przez martwe 

skorupiaki. Jednak taka mobilna 

kryjówka na plecach nie wystar-

cza na całe życie: kraby rosną i 

muszą je wymieniać, a optymal-

na muszla jest zasobem rzadkim 

w środowisku” – przypominają 

autorzy badania w informacji 

prasowej, przygotowanej przez 

UW i przekazanej serwisowi 

Nauka w Polsce. 

      I dodają, że stworzenia te – 

zamiast muszli – zaczęły uży-

wać zalegającego na plażach i w 

wodzie plastiku. Pojawienie się 

nowego zachowania u krabów 

pustelników badacze potwier-

dzili, korzystając z metod ba-

dawczych związanych z tzw. 

iEcology – ekologią interneto-

wą, oznaczającą wykorzystanie 

różnych źródeł danych online 

jako narzędzia w badaniach eko-

logicznych. 

      Naukowcy przeanalizowali 

opublikowane w mediach spo-

łecznościowych i na innych in-

ternetowych platformach zdjęcia 

krabów pustelników z rodziny 

Coenobitidae. „Na fotografiach 

odkryliśmy łącznie 386 osobni-

ków, korzystających ze 

'sztucznych muszli’, głównie – 

plastikowych nakrętek. Kraby 

wykorzystały też urwane szyjki 

szklanych butelek czy metalowe 

końcówki żarówek. Według 

Ciąg dalszy ze s.1 

Nakrętki zamiast domków z muszelek 

dla krabów 
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naszych obliczeń dziesięć spo-

śród szesnastu gatunków lądo-

wych krabów pustelników na 

świecie używa tego rodzaju 

schronienia. To nietypowe za-

chowanie obserwowane jest we 

wszystkich tropikalnych rejo-

nach Ziemi” – zauważają nau-

kowcy. 

      Wnioski z analiz publikują 

na łamach „Science of the Total 

Environment”. Przedstawiają też 

możliwe kierunki ewolucji po-

szczególnych gatunków krabów 

pustelników w antropocenie. Ich 

zdaniem do czynników wpływa-

jących na wybór „sztucznych 

muszli” przez te zwierzęta nale-

żą: dobór płciowy, waga two-

rzyw sztucznych, bodźce zapa-

chowe i możliwość kamuflażu w 

zanieczyszczonym środowisku. 

      Naukowcy planują dalsze 

badania. Chcą określić przyczy-

ny takiego zachowania oraz jego 

wpływ na ewolucję krabów pu-

stelników. „Analizy te pogłębią 

naszą wiedzę o konsekwencjach 

zanieczyszczenia ekosystemów 

morskich plastikiem, a także o 

ewolucji gatunków w kontekście 

nowych presji ewolucyjnych 

związanych z antropocenem” – 

piszą naukowcy. 

Nauka w Polsce 

Redaktor 
 

                       Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Branża hazardowa jest jedną 

z najbardziej dynamicznych i 

konkurencyjnych branż naszych 

czasów. Według Statista, global-

ny rynek gier hazardowych był 

wart 227 miliardów dolarów w 

2020 roku i oczekuje się, że 

wzrośnie do 282 miliardów do-

larów do 2025 roku. Jednym z 

głównych czynników wpływają-

cych na rozwój branży hazardo-

wej jest rosnąca popularność 

kasyn online slottica. Według 

Grand View Research, segment 

kasyn online był wart 53,7 mi-

liarda dolarów w 2020 roku i ma 

potencjał wzrostu o 11,5% rocz-

nie do 2027 roku. Aby jednak 

pozostać na czasie i sprostać 

potrzebom i oczekiwaniom 

współczesnych graczy, operato-

rzy gier hazardowych muszą 

stale inwestować w innowacje i 

nowoczesne technologie. W tym 

artykule przyjrzymy się niektó-

rym z najbardziej obiecujących 

rozwiązań technologicznych, 

które już wpływają na branżę 

hazardową lub mogą to zrobić w 

najbliższej przyszłości. Należą 

do nich rzeczywistość wirtualna 

(VR), rzeczywistość rozszerzo-

na (AR), sztuczna inteligencja 

(AI), technologie mobilne, 

blockchain i kryptowaluty, stre-

aming online i gry. 

      Rzeczywistość  wirtualna 

(VR)  i  rzeczywistość 

rozszerzona (AR) 

      Wirtualna rzeczywistość 

(VR) i rzeczywistość rozszerzo-

na (AR) to dwie technologie, 

które umożliwiają tworzenie 

wciągających i interaktywnych 

środowisk wizualnych dla użyt-

kowników. VR wykorzystuje 

specjalne zestawy słuchawkowe, 

aby w pełni zanurzyć użytkow-

nika w fikcyjnym świecie, pod-

czas gdy AR wykorzystuje 

smartfony lub inne urządzenia 

do nakładania wirtualnych 

obiektów na rzeczywiste środo-

wisko. Obie technologie mają 

ogromny potencjał dla branży 

gier, ponieważ mogą zapewnić 

nowe formaty i poziomy immer-

sji dla graczy. 

1/. VR może tworzyć wirtualne 

kasyna dla graczy, które 

symulują atmosferę i 

doświadczenie prawdziwych 

kasyn. Gracze mogą wchodzić 

w interakcje z innymi graczami, 

krupierami, automatami i 

innymi elementami kasyna za 

pomocą zestawów VR i 

kontrolerów. Takie wirtualne 

kasyna mogą przyciągnąć 

graczy szukających bardziej 

realistycznych i 

społecznościowych wrażeń z 

gry, a także tych, którzy nie 

mogą odwiedzać prawdziwych 

kasyn z powodu ograniczeń 

geograficznych lub prawnych. 

Niektóre przykłady kasyn VR 

już istnieją na rynku, takie jak 

SlotsMillion VR, Casino VR 

Poker i PokerStars VR. 

2/. AR może być 

wykorzystywana do tworzenia 

mobilnych aplikacji 

hazardowych, które wzbogacają 

rzeczywiste środowisko o 

wirtualne efekty i funkcje. 

Gracze mogą korzystać ze 

swoich smartfonów lub 

tabletów, aby zobaczyć 

wirtualne stoły do gry, karty, 

żetony i inne atrybuty kasyna w 

dowolnym miejscu i czasie. 

Takie aplikacje mobilne mogą 

przyciągnąć graczy szukających 

wygodniejszych i bardziej 

innowacyjnych sposobów gry, a 

także tych, którzy chcą połączyć 

hazard z innymi rodzajami 

Technologie najczęściej 

wykorzystywane w kasynach 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
https://slottica.casino/
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rozrywki. Niektóre przykłady 

aplikacji hazardowych AR już 

istnieją na rynku, takie jak AR 

Roulette, AR Blackjack i AR 

Casino. 

3/. VR i AR mogą również 

zwiększyć interaktywność gier, 

dając graczom więcej 

możliwości wpływania na 

przebieg gry i otrzymywania 

informacji zwrotnych. Gracze 

mogą używać gestów, ruchów, 

głosu i innych form 

wprowadzania danych, aby 

kontrolować swoje działania w 

grach. Gracze mogą również 

doświadczać bardziej 

realistycznych efektów 

wizualnych, dźwiękowych i 

dotykowych, które poprawiają 

wrażenia z gry. Ta 

interaktywność może zwiększyć 

przyjemność i zaangażowanie 

graczy. 

      Sztuczna inteligencja (AI) w 

kasynach 

      Sztuczna inteligencja (AI) to 

technologia umożliwiająca two-

rzenie inteligentnych systemów, 

które mogą uczyć się, analizo-

wać, przewidywać i rozwiązy-

wać złożone problemy. Sztucz-

na inteligencja jest już wykorzy-

stywana w wielu obszarach 

ludzkiej działalności, w tym w 

branży gier. Sztuczna inteligen-

cja może pomóc kasynom po-

prawić jakość usług, zwiększyć 

przychody, obniżyć koszty i 

zapobiegać oszustwom. 

     Sztuczna inteligencja może 

pomóc kasynom w tworzeniu 

spersonalizowanych doświad-

czeń dla każdego gracza, biorąc 

pod uwagę jego historię, zacho-

wanie, preferencje i potrzeby. 

Sztuczna inteligencja może wy-

korzystywać algorytmy reko-

mendacji, aby oferować gra-

czom najbardziej odpowiednie 

gry, bonusy, promocje i inne 

usługi. Sztuczna inteligencja 

może również wykorzystywać 

systemy rozpoznawania głosu i 

twarzy, aby zapewnić graczom 

wygodniejsze i bezpieczniejsze 

sposoby uwierzytelniania i inte-

rakcji z kasynami. Takie sperso-

nalizowane doświadczenia mo-

gą zwiększyć satysfakcję i lojal-

ność graczy, a także zwiększyć 

wydatki. 

      Sztuczna inteligencja może 

pomóc kasynom analizować 

duże ilości danych generowa-

nych podczas gry i wykorzysty-

wać je do przewidywania przy-

szłych zachowań i wyników 

graczy. Sztuczna inteligencja 

może wykorzystywać techniki 

uczenia maszynowego do iden-

tyfikowania wzorców, trendów, 

anomalii i zależności w danych 

i wykorzystywać je do optyma-

lizacji strategii kasyn. Sztuczna 

inteligencja może na przykład 

wykorzystywać sieci neuronowe 

do przewidywania, którzy gra-

cze najprawdopodobniej opusz-

czą kasyno i podejmować kroki 

w celu ich zatrzymania. Sztucz-

na inteligencja może również 

wykorzystywać algorytmy wy-

szukiwania do znajdowania naj-

lepszych rozwiązań dla kasyn w 

różnych sytuacjach, takich jak 

ustalanie poziomów wypłat, 

określanie optymalnej lokaliza-

cji automatów do gry lub wy-

bieranie najbardziej skutecz-

nych kampanii marketingo-

wych. 

      Sztuczna inteligencja może 

pomóc kasynom chronić się 

przed oszustwami, które mogą 

spowodować znaczne szkody 

dla reputacji i finansów kasyna. 

Sztuczna inteligencja może wy-

korzystywać systemy rozpozna-

wania wzorców do identyfiko-

wania podejrzanych osób, które 

mogą próbować oszukać kasyna 

przy użyciu fałszywych doku-

mentów, hakowania, gry zespo-

łowej lub innych metod. Sztucz-

na inteligencja może również 

wykorzystywać systemy wykry-

wania anomalii do identyfiko-

wania nietypowych i podejrza-

nych wzorców gry, które mogą 

wskazywać na oszustwo. 

Sztuczna inteligencja może wy-

syłać ostrzeżenia i powiadomie-

nia o takich przypadkach do 

kasyn, a także blokować lub 

usuwać oszustów. 

      Technologie  mobilne  w 

branży hazardowej 

     Technologie mobilne mają 

duży wpływ na branżę hazardo-

wą, ponieważ umożliwiają gra-

czom dostęp do gier i kasyn w 

dowolnym miejscu i czasie. 

Technologia mobilna otwiera 

również nowe możliwości w 

zakresie gier w czasie rzeczywi-

stym, bezpieczeństwa danych i 

prywatności oraz integracji z 

innymi technologiami, takimi 

jak VR, AR, AI i blockchain. 

      Mobilne aplikacje do gier 

mogą oferować graczom różno-

rodne gry, takie jak automaty, 

ruletka, blackjack, poker, bingo, 

loterie i inne. Mobilne aplikacje 

do gier mogą również zapew-

niać graczom bonusy, promocje, 

programy lojalnościowe i inne 

korzyści. Niektóre przykłady 

mobilnych aplikacji do gier już 

istnieją na rynku, takie jak 

Bet365, 888 Casino, LeoVegas i 

Unibet 

      Technologia mobilna po-

zwala również graczom grać w 

czasie rzeczywistym na urzą-

dzeniach mobilnych, co zapew-

nia bardziej wciągające i inte-

raktywne wrażenia. Gracze mo-

gą wchodzić w interakcje z in-

nymi graczami i krupierami po-

przez streaming wideo, czaty, 

połączenia głosowe i inne kana-

ły komunikacji. Gracze mogą 

również uzyskać dostęp do róż-

nych rodzajów gier w czasie 

rzeczywistym, takich jak kasyna 

na żywo, zakłady sportowe, e-

sporty, sporty wirtualne i inne. 

Takie gry w czasie rzeczywi-

stym mogą zwiększyć zaanga-

żowanie i emocje graczy, a tak-

https://www.heuristic.pl/blog/internet/technologie-internetowe-ktore-zyskuja-najwieksza-popularnosc;515.html
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że zapewnić im większy wybór. 

      Technologia mobilna poma-

ga również kasynom zapewnić 

bezpieczeństwo i prywatność 

danych graczy, które są ważny-

mi aspektami dla każdej platfor-

my online. Technologia mobilna 

może wykorzystywać różne me-

tody szyfrowania, uwierzytel-

niania, weryfikacji i zapobiega-

nia utracie danych, aby zapobiec 

nieautoryzowanemu dostępowi, 

włamaniom, kradzieży lub wy-

ciekowi danych. Technologie 

mobilne mogą również wyko-

rzystywać różne protokoły i 

standardy, aby spełnić wymaga-

nia organów regulacyjnych i 

ustawodawczych w celu ochro-

ny danych osobowych i transak-

cji finansowych graczy. Takie 

bezpieczeństwo danych i pry-

watność mogą zwiększyć zaufa-

nie i reputację kasyn, a także 

zmniejszyć ryzyko dla graczy. 

      Technologia rozpoznawania 

twarzy 

      Technologia rozpoznawania 

twarzy jest wykorzystywana w 

kasynach do zapewnienia bez-

pieczeństwa i kontroli dostępu, 

a także do wykrywania oszustw. 

Głównym celem jest zapewnie-

nie bezpieczeństwa graczy i 

własności kasyna, a także zgod-

ności z zasadami i normalnego 

działania. 

Główne elementy technologii 

rozpoznawania twarzy obejmu-

ją: 

1/. Kamery o wysokiej 

rozdzielczości: Kasyna są 

wyposażone w kamery, które 

mogą dostarczać wysokiej 

jakości obrazy wideo w celu 

dokładnego rozpoznawania 

twarzy. Kamery te znajdują się 

w różnych obszarach kasyna, w 

tym przy wejściach, w strefach 

gier i innych strategicznych 

miejscach. 

2/. Systemy rozpoznawania 

twarzy: rozwiązania 

programowe, które analizują 

strumień wideo i określają rysy 

twarzy w celu identyfikacji 

osób. Algorytmy rozpoznawania 

mogą obejmować różne metody, 

takie jak wykrywanie punktów, 

wykrywanie wzorców lub sieci 

neuronowe. 

3/. Baza danych twarzy: Kasyno 

może posiadać bazę danych 

twarzy, która przechowuje dane 

o gościach i pracownikach. Po 

wykryciu osoby system może 

porównać jej twarz z rekordami 

w bazie danych, aby ją 

zidentyfikować. 

4/. Systemy analizy 

behawioralnej: Niektóre 

systemy analizują nie tylko 

fizyczne rysy twarzy, ale także 

cechy behawioralne, takie jak 

ruchy ciała lub styl gry. Może to 

pomóc w identyfikacji 

nietypowych lub podejrzanych 

zachowań graczy. 

5/. Systemy ostrzegania przed 

włamaniami: Technologia 

rozpoznawania twarzy może być 

wykorzystywana do 

wykrywania nieznanych lub 

podejrzanych osób w obszarze 

bezpieczeństwa i ostrzegania 

ochroniarzy o możliwym 

wtargnięciu lub 

niebezpieczeństwie. 

      Zastosowanie tych technolo-

gii w kasynach pomaga utrzy-

mać bezpieczeństwo i zapewnia, 

że goście mogą cieszyć się ha-

zardem w bezpiecznym środo-

wisku. Ważne jest jednak zacho-

wanie równowagi między 

ochroną prywatności gości a 

zapewnieniem bezpieczeństwa. 

      Blockchain i kryptowaluty 

      Blockchain i kryptowaluty 

to dwie technologie, które są 

związane z sektorem finanso-

wym, ale mają również zastoso-

wanie w branży gier. Blockcha-

in to technologia pozwalająca na 

tworzenie rozproszonych i nie-

zmiennych baz danych, które 

mogą przechowywać i weryfi-

kować wszelkie transakcje bez 

pośredników. Kryptowaluty to 

waluty cyfrowe, które wykorzy-

stują kryptografię w celu zapew-

nienia bezpieczeństwa i anoni-

mowości transakcji. Blockchain 

i kryptowaluty mogą zaofero-

wać kasynom i graczom bar-

dziej sprawiedliwe, przejrzyste, 

szybsze i bardziej opłacalne 

sposoby gry. 

Blockchain może pomóc kasy-

nom zapewnić uczciwość gry 

poprzez wykorzystanie koncep-

cji przezroczystego hasha. Prze-

zroczysty hash to algorytm, któ-

ry generuje losowe liczby uży-

wane do określania wyników 

gier. Transparentny hash jest 

publikowany na blockchainie 

przed rozpoczęciem gry, a na-

stępnie weryfikowany po jej 

zakończeniu. Pozwala to gra-

czom upewnić się, że kasyno nie 

manipuluje wynikami i spraw-

dzić uczciwość płatności. Taka 

technologia blockchain może 

zwiększyć zaufanie i reputację 

kasyn, a także zmniejszyć liczbę 

skarg i pozwów ze strony gra-

czy. 

Kryptowaluty mogą być wyko-

rzystywane w branży gier jako 

alternatywny sposób dokonywa-

nia i otrzymywania płatności. 

Kryptowaluty pozwalają gra-

czom zachować prywatność 

swoich danych osobowych i 

finansowych, ponieważ nie wy-

magają rejestracji ani identyfi-

kacji. 

      Kryptowaluty umożliwiają 

graczom dokonywanie i otrzy-

mywanie płatności niemal na-

tychmiast, ponieważ nie są one 

zależne od bankowości lub in-

nych pośredników, którzy mogą 

opóźniać lub odmawiać transak-

cji. Kryptowaluty pozwalają 

graczom zaoszczędzić na opła-

tach, podatkach lub innych opła-

tach, które mogą być nakładane 

na tradycyjne metody płatności. 

      Blockchain może również 

wykorzystywać koncepcję inte-

https://en.wikipedia.org/wiki/Mobile_technology
https://en.wikipedia.org/wiki/Mobile_technology
https://pl.investing.com/news/cryptocurrency-news/bitcoin-zdyskontowal-juz-wiele-pozytywnych-wiadomosci-494852
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ligentnych kontraktów, które są 

samowykonującymi się progra-

mami, które wykonują określone 

warunki i działania, gdy zostaną 

spełnione. Inteligentne kontrak-

ty mogą być wykorzystywane 

do automatyzacji transakcji mię-

dzy kasynami a graczami, takich 

jak wpłaty i wypłaty. 

      Streaming online i gry 

     Streaming online i gry to 

dwie technologie, które są zwią-

zane z rozrywką, ale mają rów-

nież zastosowanie w branży 

gier. Streaming online to tech-

nologia umożliwiająca transmi-

sję treści wideo i audio w czasie 

rzeczywistym przez Internet. 

Gaming to technologia umożli-

wiająca tworzenie i granie w gry 

na różnych platformach, takich 

jak komputery, konsole, urzą-

dzenia mobilne i inne. Strea-

ming i gry online mogą zaofero-

wać kasynom i graczom bardziej 

zróżnicowane, ekscytujące i 

wciągające formaty i poziomy 

gier. 

      Streaming gier online jest 

jednym z najpopularniejszych i 

najbardziej wpływowych tren-

dów w grach. Streaming gier 

online pozwala graczom oglądać 

innych graczy grających w róż-

ne gry, komentować je, komuni-

kować się z nimi, a nawet wpły-

wać na przebieg gry. Streaming 

gier online pozwala również 

graczom odkrywać nowe gry, 

uczyć się od profesjonalistów, 

uzyskiwać porady i wskazówki 

oraz znajdować podobnie my-

ślących ludzi i społeczności. 

      Streaming gier online może 

być wykorzystywany przez ka-

syna jako narzędzie do promo-

wania ich gier i usług, a także do 

przyciągania nowych i obecnych 

graczy. Kasyna mogą nawiązy-

wać współpracę z popularnymi 

graczami, którzy mają dużą licz-

bę subskrybentów i wyświetleń 

na platformach do strumienio-

wego przesyłania gier online. 

Kasyna mogą oferować specjal-

ne bonusy, kody promocyjne, 

linki polecające i inne korzyści 

dla graczy, aby zachęcić ich do 

grania w ich gry i promowania 

ich wśród swoich odbiorców. 

Takie partnerstwa mogą być 

korzystne dla obu stron, ponie-

waż kasyna mogą zyskać więcej 

odwiedzających, rejestracji, de-

pozytów i wydatków, a gracze 

mogą uzyskać większe przycho-

https://vimeo.com/blog/post/low-latency/?s=streaming
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dy, ekspozycję i różnorodność 

treści. 

      Streaming  turniejów  i 

ekskluzywna  zawartość  dla 

graczy 

      Streaming gier online może 

być również wykorzystywany 

przez kasyna jako narzędzie do 

tworzenia i dostarczania eksklu-

zywnych treści dla graczy, które 

mogą zwiększyć ich zaangażo-

wanie i lojalność. Kasyna mogą 

streamować turnieje, które orga-

nizują lub sponsorują, wykorzy-

stując profesjonalnych komenta-

torów, analityków, grafikę i inne 

elementy. Kasyna mogą również 

tworzyć ekskluzywne treści, 

takie jak wywiady ze znanymi 

graczami, porady ekspertów, 

filmy edukacyjne, programy 

rozrywkowe i inne. Takie treści 

mogą przyciągnąć graczy, któ-

rzy szukają bardziej interesują-

cych i informacyjnych zasobów 

na temat gier i kasyn. 

 

Redaktor 

  

                     Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Centrum Badań i Rozwoju 

Technologii dla Przemysłu 

(CBRTP) specjalizuje się w 

kreowaniu produktów i roz-

wiązań mogących zrewolucjo-

nizować rynek. Jednym z nich 

jest zapachowa świeca jodowa, 

która poza walorami estetycz-

nymi może wspierać nasze 

zdrowie. O wyjątkowej świe-

cy, ale również o tym, co przez 

minioną dekadę udało się osią-

gnąć spółce obchodzącej 10 – 

lecie swojej działalności po-

rozmawialiśmy z Grzegorzem 

Putynkowskim – prezesem 

zarządu Centrum Badań i 

Rozwoju Technologii dla 

Przemysłu. 

      Opracowana przez Państwa 

świeca będzie pierwszym tego 

typu produktem na świecie. Jak 

narodził się pomysł na tę świecę 

i czym ona się wyróżnia na tle 

pozostałych produktów z tej 

kategorii? 
      Pomysł na świecę jodową 

powstał w wyniku współpracy 

Centrum Badań i Rozwoju Tech-

nologii dla Przemysłu, czyli 

CBRTP z firmą Gala Group Po-

land. Wspólnie doszliśmy do 

wniosku, że takiego produktu 

nie ma jeszcze na rynku. Jeste-

śmy pionierami w tym zakresie. 

Wspólnymi siłami chcemy zago-

spodarować tę niszę. Nasza 

spółka wyróżnia się tym, że nie 

powielamy rozwiązań, jakie już 

funkcjonują, ale kreujemy zupeł-

nie nowe, stąd ochoczo podjęli-

śmy się kolejnego wyzwania. 

Świeca wyróżnia się unikatową 

formułą jodową, która nie tylko 

ma walory estetyczne i zapacho-

we, ale także korzystnie może 

wpływać na zdrowie użytkowni-

ków. Nauka udowodniła, że 

pierwiastek, jakim jest jod, wy-

kazuje korzystne działanie na 

ludzki organizm. Przeanalizo-

waliśmy już potencjał rynkowy 

dla naszej świecy w Europie i na 

świecie ze szczególnym 

uwzględnieniem Polski i Nie-

miec. Aktualnie pracujemy nad 

strategią sprzedażową dla no-

wej marki. 

      Jakie wyzwania towarzy-

szyły procesowi tworzenia za-

pachowej świecy jodowej? 
     Proszę mi wierzyć, że nie 

było to łatwe zadanie. Proces 

tworzenia tej świecy był trudny 

ze względu na specyfikę jodu, 

który jest bardzo reaktywnym 

pierwiastkiem. Uniemożliwia to 

jego bezpośrednie wykorzysty-

wanie w procesach przemysło-

wych. Ciężko przechowywać i 

transportować go w instala-

cjach oraz zbiornikach z mate-

riałów konwencjonalnych, po-

nieważ reaguje z nimi, a tym 

samym niszczy instalacje pro-

dukcyjne. Nasz zespół naukowy 

musiał stworzyć stabilne połą-

czenie jodu z olejami naturalny-

mi, aby ograniczyć jego aktyw-

ność chemiczną, co pozwala na 

jego bezproblemowe dozowanie 

w procesach produkcyjnych. 

Jestem bardzo dumny z tego, że 

udało im się tego dokonać. 

      Jakie rozwiązania osta-

tecznie Państwo zastosowali, 

aby rozwiązać problemy wyni-

kające ze specyfiki pierwiast-

ka, jakim jest jod? 
      Nic się nie zmieniło – nośni-

kiem jodu jest połączenie oleju 

naturalnego z jodem, czyli jodo-

pochodną, która pasuje do do-

wolnego typu świecy naturalnej, 

zawierającej wyłącznie kompo-

nenty naturalne, a także do 

świecy parafinowej, czy też ich 

mieszanin. W wyniku spalania 

świecy jod powraca do postaci 

aktywnej, co może umożliwiać 

nie tylko wspomaganie organi-

zmu ludzkiego poprzez jego 

wdychanie, ale także zwalczanie 

wirusów, bakterii i grzybów 

znajdujących się w przestrzeni, 

w której uwalniany jest jod. 

      Czy konsumenci nie po-

winni obawiać się jodu zawar-

tego w świecy? 
     Jod jest pierwiastkiem proz-

W parze z innowacjami od 10 lat 

https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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drowotnym i jedynie jego bardzo 

duża dawka mogłaby być szko-

dliwa dla człowieka. Nasz zespół 

opracował dawkowanie i udział 

jodu w objętości świecy na tyle 

bezpieczny, że nie jest możliwe 

jego przedawkowanie. Także w 

tym miejscu uspokajam – nic 

nam nie grozi. Co ciekawe – 

spalenie jednej świecy to ekwi-

walent kilkudniowej wizyty nad 

morzem. Fakty są takie, iż jod 

jest niezbędny dla naszego pra-

widłowego funkcjonowania. 

Pierwiastek bierze udział m.in. 

w produkcji hormonów tarczycy 

T3 i T4 oraz wpływa na pracę 

mózgu. 

      Kiedy świeca trafi do 

sprzedaży? 
      Rozpoczęcie sprzedaży świec 

jodowych planujemy na wiosnę 

2024 roku. Na bazie naszej uni-

katowej mieszanki powstanie 

cała seria świec o różnych roz-

miarach i zapachach. Produkty 

trafią do wybranych punktów 

sprzedaży. Na pewno każdy za-

interesowany będzie mógł się w 

nie zaopatrzyć. 

      Stworzenie innowacyjnej 

świecy jodowej zbiegło się w 

czasie z Państwa jubileuszem. 

CBRTP dostarcza nowator-

skie rozwiązania technologicz-

ne już od 10 lat. Ile projektów 

zrealizowali Państwo w tym 

czasie i które z nich były naj-

ciekawsze? 
      Centrum Badań i Rozwoju 

Technologii dla Przemysłu w 

ciągu 10 lat działalności zreali-
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zowało lub jest w trakcie reali-

zacji łącznie ponad 20 projek-

tów. Bardzo trudno jest mi wy-

brać jeden czy kilka najciekaw-

szych. Nasze projekty są z natu-

ry zawsze dosyć duże i zawiera-

ją znaczną liczbę badań czy 

prac rozwojowych i zwykle koń-

czą się wdrożeniem do przemy-

słu lub urynkowieniem wyni-

ków, podobnie jak to dzieje się 

w przypadku wspomnianej świe-

cy jodowej. Przez minioną de-

kadę, od kiedy działamy, war-

tość portfolio naszych projek-

tów osiągnęła łącznie aż 250 

mln zł. Obecnie w związku z 

naszym jubileuszem świętujemy 

sukcesy w kreowaniu i tworze-

niu unikatowych rozwiązań, 

które zmieniają oblicze przemy-

słu. Dodam, że zespół CBRTP, 

który zaczynał od kilkunastu 

osób, teraz liczy ponad 80 pra-

cowników. 

      Które branże w najwięk-

szym stopniu korzystają z 

Państwa rozwiązań? 
     Działamy jako niezależny 

hub R&D dla różnych sektorów 

przemysłowych. Jesteśmy war-

szawską spółką posiadającą 

park laboratoryjno-produkcyjny 

w Krakowie. Dostarczamy roz-

wiązania przemysłowe i techno-

logiczne o najwyższym stopniu 

innowacyjności. Jesteśmy part-

nerem w zarządzaniu i wyko-

nawstwie projektów badawczo-

rozwojowych oraz wdrażaniu 

ich wyników. Specjalizujemy się 

m.in. w materiałoznawstwie, 

mechanice, fizyce, geofizyce, 

elektrotechnice, automatyce i 

inżynierii oprogramowania. Z 

kolei branże, które korzystają 

lub będą mogły skorzystać z 

naszych innowacji to m.in. bu-

downictwo, hutnictwo, medycy-

na, energetyka, przetwórstwo 

tworzyw, recykling, przemysł 

drzewny,maszynowy, ceramicz-

ny oraz papierniczy. 

      Obecnie obserwujemy dy-

namiczny rozwój technologii. 

Czy ludzkość powinna się go 

obawiać, czy raczej widzieć w 

nim nadzieję na rozwiązanie 

palących problemów? 
     Dziś chyba nikt z nas nie 

wyobraża sobie życia bez szero-

ko rozumianej technologii. Co-

raz bardziej staje się ona zako-

rzeniona w naszej codzienności. 

Dzięki dynamicznemu rozwojo-

wi technologii jako użytkownicy 

możemy korzystać np. ze zmi-

niaturyzowanych super kompu-

terów w formie smartphone. 

Podobnie rzecz ma się z prze-

mysłem, gdzie rozwój technolo-

gii popycha go do transforma-

cji, a ta ostatecznie generuje 

nowe produkty o funkcjonalno-

ściach, o którym nawet nam się 

nie śniło jeszcze 15-20 lat temu 

lub istotnie obniża koszt wytwa-

rzania wyrobów i materiałów, 

co przekłada się na zwiększoną 

dostępność dla przysłowiowego 

Kowalskiego. Wpływ technolo-

gii na rozwój świata jest nieza-

przeczalny i raczej rozpatrywał-

bym to w kategoriach coraz 

większych możliwości i wspar-

cia, a nie obaw i zagrożeń. 

      Jakie są Państwa plany 

rozwoju w dobie tak inten-

sywnego postępu technolo-

gicznego?   
      Nasze plany są bardzo am-

bitne, ale wierzymy, że uda nam 

się je osiągnąć. Oczywiście in-

tensywny rozwój technologii 

rodzi zwiększony popyt na usłu-

gi i potencjał ośrodków badaw-

czych, a bliskość z przemysłem 

wzmacnia pozycję CBRTP na 

rynku ośrodków naukowych. 

Planujemy zatem zwiększać 

swój potencjał, zasoby infra-

strukturalne i kompetencyjne, 

aby rozwijać nasze projekty z 

coraz większym gronem partne-

rów. Jeśli chodzi o nasze inne 

plany, to mogę zdradzić, że pla-

nujemy budowę nowej siedziby, 

a zarazem laboratoriów i cen-

trum prototypowania w Krako-

wie. Mamy nadzieję, że już za 3 

lata będziemy mogli z niej ko-

rzystać. 

Mirosław Tomczyk 

 

                     Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      Służby podległe MSWiA 

grają z Wielką Orkiestrą 

Świątecznej Pomocy! 

      Minister Marcin Kierwiń-

ski poinformował, że funkcjo-

nariusze i pracownicy Policji, 

Państwowej Straży Pożarnej, 

Straży Granicznej oraz Służby 

Ochrony Państwa zaangażują 

się w tegoroczny finał WOŚP. 

Służby podległe MSWiA będą 

również dbały o bezpieczeń-

stwo kwestujących wolonta-

riuszy.  

  

      Minister Marcin Kierwiński 

skierował do funkcjonariuszy i 

pracowników poszczególnych 

służb podległych MSWiA list 

zachęcający do udziału w 32. 

finale Wielkiej Orkiestry Świą-

tecznej Pomocy. Chcemy, aby 

funkcjonariuszki, funkcjonariu-

 

Wspólnie grają 
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sze oraz pracownicy Policji, 

Państwowej Straży Pożarnej, 

Straży Granicznej oraz Służby 

Ochrony Państwa zaangażowali 

się w tę piękną i szlachetną ini-

cjatywę.  

  

      Polki i Polacy od lat angażu-

ją się w zbiórkę prowadzoną 

przez Wielką Orkiestrę Świą-

tecznej Pomocy. Dzięki naszej 

hojności udało się do tej pory 

zebrać kwotę blisko 2 miliar-

dów złotych. To pokazuje, jak 

wielkie i otwarte są nasze serca, 

gdy niesiemy pomoc innym. 

Jestem pewien, że podobnie 

będzie w tym roku i po raz ko-

lejny darem naszych serc wes-

przemy Orkiestrę – napisał mi-

nister spraw wewnętrznych i 

administracji. 

  

      Szef MSWiA zwrócił uwa-

gę, że pomoc innym to jedno z 

najważniejszych zadań Policji, 

Państwowej Straży Pożarnej, 

Straży Granicznej i Służby 

Ochrony Państwa. – Często na 

służbie macie do czynienia z 

ludzkim cierpieniem - niesiecie 

pomoc ofiarom wypadków, czy 

przestępstw. Doskonale wiecie, 

że życie i zdrowie to najwyższe 

wartości. Dlatego głęboko wie-

rzę, że aktywnie włączycie się 

w tegoroczny Finał WOŚP i 

pomoc potrzebującym, do czego 

serdecznie zachęcam – zaapelo-

wał w liście skierowanym do 

funkcjonariuszy.  

  

      Jestem przekonany, że Wiel-

ka Orkiestra Świątecznej Pomo-

cy, wspierana przez Funkcjona-

riuszy, Funkcjonariuszki oraz 

Pracowników Cywilnych Poli-

cji, Państwowej Straży Pożar-

nej, Straży Granicznej oraz 

Służby Ochrony Państwa, bę-

dzie grać do końca świata i o 

jeden dzień dłużej! – podkreślił 

minister spraw wewnętrznych i 

administracji.  

  

      Tegorocznym tematem fina-

łu WOŚP będą „Płuca po pan-

demii”. Zebrane środki finanso-

we zostaną przeznaczone na 

zakup sprzętu medycznego dla 

oddziałów pulmonologicznych 

dla dzieci i dorosłych. 

   
Ministerstwo Spraw 

Wewnętrznych i Administracji 

Rzeczypospolitej Polskiej 

 

      Przedsiębiorcy budują 

coraz więcej fotowoltaiki wy-

łącznie na swój użytek. Teore-

tycznie podłączanie takich 

instalacji powinno być proste. 

W praktyce oczekiwanie trwa 

wiele miesięcy 
      Rośnie wykorzystanie wła-

snych, zielonych źródeł energii 

w firmach. Nadal energetyka 

prosumencka, odpowiadała za 

ponad 40 proc. nowych mocy w 

fotowoltaice – podaje Agencja 

Rynku Energii w raporcie na 

koniec października. Według 

ARE, na koniec trzeciego kwar-

tału ubiegłego roku w kraju by-

ło ok. 75 tys. prosumentów-

przedsiębiorców, podczas gdy 

rok wcześniej – 46 tys. 

      Coraz większego znaczenia 

nabiera jednocześnie rynek 

większych instalacji, na który 

składają się farmy słoneczne 

oraz budowane na halach prze-

mysłowych, biurowcach, maga-

zynach i na gruncie instalacje 

przedsiębiorców. Tu – według 

przewidywań Solar Power Eu-

rope – dynamika wzrostu mocy 

będzie rosła. 

      Rynek fotowoltaiki dla 

przedsiębiorstw bardzo mocno 

rozwinął się, choć zamrożenie 

cen prądu dla małych i średnich 

przedsiębiorstw spowolniło w 

niektórych firmach decyzje in-

westycyjne. Zapotrzebowanie 

jest duże ze strony wielu branż, 

zwłaszcza zakładów produkcyj-

nych – mówi Marcin Biechow-

ski, prezes OZE-Biomar. 

      Od stycznia do końca paź-

dziernika powstało w Polsce ok. 

3,7 GW nowych mocy w foto-

woltaice, z czego ok. 1,5 GW 

przypada na mikroinstalacje, 

drugie tyle na elektrownie po-

wyżej 1 MW, a 673 MW do-

starczyło 836 instalacji poniżej 

1 MW, ale większych od prosu-

menckich – podaje ARE. 

      Off-grid po polsku 
      Przedsiębiorcy decydują się 

na instalowanie po kilkadziesiąt 

– kilkaset kilowatów w fotowol-

taice, ale też coraz częściej in-

westują w instalacje fotowolta-

iczne o mocy nawet kilku me-

gawatów. Takich inwestycji jest 

coraz więcej. Latem ubiegłego 

roku spółka Hydro Extrusion 

Poland uruchomiła farmę foto-

woltaiczną o mocy 6,7 MW, 

którą zbudowała na działce ob-

ok swojego zakładu 

w Trzciance, w województwie 

wielkopolskim. Dzięki temu 

Hydro będzie w stanie pokryć 

do 50 proc. zapotrzebowania na 

energię dla nowej prasy, zasila-

Ci,ag dalszy ze s.1 

Fotowoltaika 

u przedsiębiorców kwitnie 
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nej farmą solarną bez pośrednic-

twa sieci – podała spółka. 

      Otworzyliśmy prasę, która 

zużywa mniej energii, a oprócz 

tego zasilana jest farmą solarną, 

która jest bezpośrednio do za-

kładu podłączona. Jest to pierw-

sza na świecie linia do wyciska-

nia profili aluminiowych, która 

zasilana jest bezpośrednio przez 

farmę solarną, bez pośrednictwa 

sieci – opowiadał prezes Piotr 

Wieliński w nagraniu z otwarcia 

nowej prasy. 

Magdalena Skłodowska, 

Rafał Zasuń 

      Czy firmy, które mają za 

małą moc przyłączeniową, mogą 

mimo to budować własne insta-

lacje OZE (np. fotowoltaikę), 

pod warunkiem, że energii nie 

wprowadzą do sieci? Co jest 

główną barierą? O tym w dal-

szej części artykułu na portalu 

WysokieNapiecie.pl     

                        LINK: https://

wysokienapiecie .pl/93433 -

fotowoltaika-u-przedsiebiorcow-

kwi tn ie -a l e -p rocedury - to -

koszmar/#dalej 
 

                      Więcej na: https://

liderzyinnowacyjnosci.com/ 

 

      W Ośrodku Przetwarzania 

Informaji OPI utworzono AI 

Lab. To nowa jednostka insty-

tutu, której zadaniem jest two-

rzenie i udoskonalanie neuro-

nowych modeli językowych 

oraz prowadzenie badań nad 

sztuczną inteligencją. Eksperci 

AI Labu prowadzą już bada-

nia nad wysokiej jakości mo-

delami uczenia maszynowego. 

Są oni zaangażowani między 

innymi w utworzenie modelu 

PLLuM, który ma być polską 

konkurencją dla niezwykle 

popularnego modelu GPT bę-

dącego filarem usługi 

Powstał AI Lab. OPI intensywnie 

rozwija sztuczną inteligencję 

about:blank#dalej
about:blank#dalej
about:blank#dalej
about:blank
about:blank
about:blank
about:blank
about:blank
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ChatGPT.  

      AI Lab to również miejsce, 

gdzie będą tworzone rozwiąza-

nia, które mają zastosowanie 

w różnych branżach przemy-

słowych. Dodatkowo eksperci 

OPI stale będą prowadzić ba-

dania nad rozwojem sztucznej 

inteligencji i publikować ich 

rezultaty w czasopismach nau-

kowych oraz prezentować je w 

trakcie prestizowych, między-

narodowych konferencji.  
      Utworzenie AI Labu wpisuje 

się w długofalową strategię OPI, 

który jest jednym z głównych 

ośrodków rozwoju sztucznej 

inteligencji w Polsce. Badania 

instytutu w tym zakresie prowa-

dzą do nowych odkryć i rozwoju 

nowoczesnych rozwiązań, co 

przyczynia się do postępu w róż-

nych dziedzinach nauki i prze-

mysłu. 

      Przeglądając „Atlas sztucz-

nej inteligencji”, który dostępny 

jest dla wszystkich na portalu 

RAD-on, można zauważyć, że w 

Polsce mamy już ponad 100 

ośrodków zajmujących się bada-

niami nad sztuczną inteligencję. 

W latach 2013-2015 opubliko-

wano około 5,3 tysiąca artyku-

łów lub monografii naukowych z 

zakresu sztucznej inteligencji. Z 

kolei w latach 2010–2018 stu-

denci kierunków informatycz-

nych obronili prawie 1,9 tysiąca 

prac dyplomowych związanych z 

AI – mówi dr inż. Jarosław Pro-

tasiewicz, dyrektor Ośrodka 

Przetwarzania Informacji. – To 

co jeszcze kilka lat temu wyda-

wało się odległą przyszłością, 

dzisiaj już nikogo nie dziwi. Roz-

mawiamy z botami na infolinii, 

nasze zakupy wspierane są reko-

mendacjami opracowanymi 

przez algorytmy czy też nasz le-

karz korzysta z metod diagno-

stycznych wspieranych przez 

narzędzia informatyczne. 

      Rozwój sztucznej inteligencji 

jest niezbędny dla gospodarki 

każdego państwa. Konieczna jest 

jednak współpraca nauki i prze-

mysłu oraz dzielenie się know-

how. Dlatego w OPI utworzyli-

śmy AI Lab, chcemy inicjować 

rozwój nowych rozwiązań opar-

tych na sztucznej inteligencji. 

Pragniemy dzielić się wynikami 

naszych badań i wspierać polską 

gospodarkę, aby była konkuren-

cyjna i nowoczesna, dodaje szef 

OPI. 

      Neuronowe modele języka i 

nie tylko 
      OPI jest jedną z niewielu 

polskich instytucji, które są bar-

dzo zaangażowane w badania 

nad rozwojem polskich neurono-

wych modeli języka (NLMs). W 

latach 2020–2023 w naszym in-

stytucie opublikowaliśmy wiele 

modeli opartych na sieciach 

neuronowych typu Transformer, 

takich jak m.in. RoBERTa, Bart i 

GPT-2, które są dedykowane 

językowi polskiemu. Warto pod-

kreślić, że Polish RoBERTa jest 

wg rankingu KLEJ najlepszym 

modelem reprezentacyjnym dla 

naszego języka – mówi dr inż. 

Marek Kozłowski, kierownik AI 

Lab w OPI. – Nasze modeleudo-

stępniamy za darmo na stronie 

internetowej OPI. Dodatkowo w 

listopadzie 2023 roku opracowa-

liśmy też najlepsze obecnie neu-
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ronowe modele wyszukiwania 

informacji, które są dedykowane 

dla języka polskiego (wg PIRB 

benchmark) oraz dodatkowo 

najlepsze neuronowe enkodery 

polskich tekstów ogólnego prze-

znaczenia (wg MTEB ben-

chmark) – dodaje doktor M. Ko-

złowski. 

      Warto podkreślić, że chociaż 

AI Lab istnieje zaledwie kilka 

miesięcy został już członkiem 

ważnego konsorcjum, które pra-

cuje nad modelem PLLuM – 

polskim odpowiednikiem modeli 

GPT stojących za sukcesem 

ChatGPT. Nowa jednostka OPI 

współpracuje także z Centrum 

TASK i Politechniką Gdańską, 

w celu badania i opracowywania 

nowoczesnych neuronowych 

modeli języka i ich zastosowań 

(w tym nowatorskich modeli 

wyszukiwania informacji, ogól-

nego zastosowania enkoderów, a 

także dużych, polskich genera-

tywnych modeli językowych). 

      AI Lab stawia także na 

współpracę z partnerami bizne-

sowymi. Eksperci z zakresu AI 

w OPI przygotowali m.in. inno-

wacyjne systemy oparte na 

sztucznej inteligencji dla UO-

KiK i Vive Textile Recycling. 

Sławomir Rybka 

Szczegółowe informacje: https://

opi.org.pl/laboratoria/ai-lab/ 
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      Przed nowym rządem stoi 

długa lista decyzji do podjęcia. 

Zaniedbane remonty elek-

trowni, zły stan sieci dystrybu-

cyjnych, niedokończony pro-

jekt wydzielenia aktywów wę-

glowych i upadające górnic-

two. Do tego presja obniżania 

cen energii elektrycznej. Każ-

dy z tych obszarów wymaga 

natychmiastowych decyzji 

oraz dużych nakładów finan-

sowych. 
      Sytuacja jest trudna, ale nie 

beznadziejna. Pierwszym kro-

kiem nowego rządu powinna 

być rewizja przyjętego przez PiS 

podejścia do węgla. Bez opraco-

wania realnej strategii, odczaro-

wania mitów, kolejna ekipa 

ugrzęźnie w źle alokowanych 

kosztach, niemożliwych do speł-

nienia i niesprawiedliwych spo-

Ciąg dalszy ze s.1 

Pomysł na transformację 

energetyczną w Polsce 

about:blank
about:blank
https://liderzyinnowacyjnosci.com/
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łecznie obietnicach. Nie będzie 

w stanie przygotować bardzo 

potrzebnych dokumentów stra-

tegicznych – Długookresowej 

Strategii Niskoemisyjnej, Poli-

tyki Energetycznej Państwa, 

Krajowego Planu na Rzecz 

Energii i Klimatu i Strategii dla 

Ciepłownictwa, które są kluczo-

we dla ukierunkowania tak bar-

dzo potrzebnych w Polsce in-

westycji. 

      Górnictwo domaga się ko-

lejnego wsparcia w wysokości 7 

mld zł grożąc upadłością – mi-

mo rekordowych cen węgla w 

ostatnich dwóch latach. Strate-

gia PiS opierała się na unikaniu 

decyzji, mimo jasnych sygna-

łów rynkowych dotyczących 

pogarszających się perspektyw 

dla węgla, oraz na dostosowy-

waniu się do oczekiwań związ-

ków zawodowych – kosztem 

obywateli i obywatelek. 

      Tzw. umowa społeczna 

uzgodniona w 2021 r. wprowa-

dzona została bez oceny skut-

ków regulacji i obciążyłaby 

kosztami wsparcia tego sektora 

całe polskie społeczeństwo na 

kolejne 25 lat. Jest jednak nie-

możliwa we wdrożeniu ze 

względu na ograniczone zasoby 

węgla i konflikt z unijnymi re-

gulacjami związanymi z pomo-

cą publiczną. Nie zezwalają one 

na wsparcie górnictwa ze środ-

ków publicznych (choć nadal 

sektor mógłby działać na zasa-

dach rynkowych). 

      Źle skonstruowana umowa 

społeczna będzie zwiększać 

niepokój w branży górniczej, a 

inwestycje i tak na jej podsta-

wie się nie pojawią. Przede 

wszystkim jednak będzie nega-

tywnie oddziaływać na sektor 

energetyczny, utrzymanie jed-

nostek węglowych będzie coraz 

droższe, ryzyko niezbilansowa-

nia krajowego systemu energe-

tycznego będzie coraz wyższe. 

Ponowne dotacje dla górnictwa 

nie tylko nie przybliżają, ale 

oddalają Polskę od rozwiązania 

systemowych problemów. 

Joanna Maćkowiak-Pandera 

      Sytuacja w energetyce ni-

gdy nie była tak trudna, jak 

obecnie. Co należałoby zrobić 

żeby ją naprawić? O tym w 

dalszej części tego artykułu na 

portalu WysokieNapiecie.pl     

                          LINK: https://

wysokienapiecie.pl/96302-

pomysl-na-transformacje-

energetyczna-w-polsce-czyli-

jak-przeciac-wegiel-gordyjski/

#dalej 
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      Polscy naukowcy mogą 

ubiegać się o środki w wysoko-

ści 500 tys. euro w konkursie 

dotyczącym problemu oporno-

ści na antybiotyki, ogłoszonym 

przez Narodowe Centrum Na-

uki (NCN). Termin nadsyłania 

wniosków upływa 14 marca. 
      Konkurs dotyczy wyłącznie 

obszaru badań podstawowych. 

Jego celem jest podjęcie działań 

przeciwko narastającemu glo-

balnemu zagrożeniu związane-

mu z rozprzestrzenianiem się 

oporności na środki przeciw-

drobnoustrojowe 

(przeciwbakteryjne i przeciw-

grzybicze). Wnioski można 

zgłaszać do 14 marca 2024 r. 

      „Projekty finansowane w 

konkursie muszą mieć na celu 

poprawę, porównanie i ocenę 

skuteczności, opłacalności i wy-

korzystania istniejących inter-

wencji przeciwko zakażeniom 

bakteryjnym/grzybiczym lub 

zaprojektowanie nowych środ-

ków/sposobów leczenia wobec 

narastającej antybiotykooporno-

ści. Szacowany budżet konkursu 

to ok. 20 mln euro” – czytamy w 

komunikacie prasowym opubli-

kowanym na stronie organizato-

ra. 

      W konkursie JPIAMR IM-

PACT mogą brać udział konsor-

cja międzynarodowe złożone z 

co najmniej trzech zespołów 

badawczych pochodzących z co 

najmniej trzech krajów biorą-

cych udział w konkursie. Przy-

najmniej dwa zespoły muszą 

pochodzić z krajów członkow-

skich UE lub z krajów stowarzy-

szonych, ale jednocześnie z da-

nego kraju mogą pochodzić 

maksymalnie dwa zespoły reali-

zujące. 

      W konkursie biorą udział 

organizacje z dziewiętnastu kra-

jów: Australii, Belgii, Kanady, 

Francji, Niemiec, Węgier, Irlan-

dii, Izraela, Włoch, Łotwy, Li-

twy, Mołdawii, Holandii, Nor-

wegii, Polski, Hiszpanii, Szwaj-

carii, Szwecji i Wielkiej Bryta-

nii. 

      Polskie zespoły mogą skła-

dać do NCN wnioski obejmują-

ce wyłącznie badania podstawo-

we. Kierownik polskiego zespo-

łu musi posiadać co najmniej 

stopień naukowy doktora. Pro-

jekty można planować na 24 lub 

36 miesięcy. 

 Redaktor 
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      Każdego roku statystyczny 

Europejczyk pozbywa się ok. 

11–15 kg wyrobów włókienni-

czych, w tym ubrań. Na każde 

pięć wyprodukowanych ubrań 

trzy trafiają na wysypisko 

śmieci lub są spalane – wynika 

z danych McKinsey. Tylko 

niewielki odsetek trafia do 

wtórnego obiegu, choć i tak są 

to ogromne ilości. – W naszej 

sortowni każdego dnia prze-

chodzi 350 t niepotrzebnych 

ubrań. W skali roku jest to 84 

mln kg. To ilość, która wypeł-

niłaby cztery Sale Kongresowe 

w Pałacu Kultury i Nauki – 

mówi Monika Lipnicka, eks-

pertka ds. wtórnego obiegu 

odzieży w firmie Wtórpol. 
      Z danych Komisji Europej-

skiej wynika, że światowa pro-

dukcja wyrobów włókienni-

czych w latach 2000–2015 

wzrosła niemal dwukrotnie, a 

konsumpcja odzieży i obuwia 

do 2030 roku wzrośnie o 63 

proc. – Niestety zalewa nas fala, 

a w zasadzie można tu już mó-

wić o oceanie niepotrzebnych 

ubrań. Statystyczny Europej-

czyk co roku kupuje 26 kg no-

wych ubrań, a 11 kg się pozby-

wa. Niestety niewielka część 

tych ubrań trafia do drugiego 

obiegu, a to może świadczyć o 

tym, że zdecydowana większość 

niepotrzebnych ubrań, które 

bardzo często kupowaliśmy pod 

wpływem emocji, trafi na wysy-

pisko śmieci. Tam jej los jest 

tylko jeden – będzie powolnie 

rozkładała się setki lat – mówi 

agencji Newseria Biznes Moni-

ka Lipnicka. 

      Jak podaje McKinsey, kon-

sumenci szybkiej mody traktują 

najtańszą odzież jako niemal 

jednorazową i wyrzucają ją po 

zaledwie siedmiu założeniach. 

Każdego roku na całym świecie 

konsumenci tracą do 460 mld 

dol., wyrzucając ubrania, które 

mogliby dalej nosić. 

      Jest bardzo dużo zagrożeń 

związanych z kupowaniem 

odzieży. Bardzo często w obec-

nych czasach traktujemy odzież 

bardzo powierzchownie i jedno-

razowo. Jej koszt zakupu jest 

niewielki, a kupujemy, bo chce-

my poczuć się lepiej, ciągle 

chcemy mieć coś nowego, chce-

my sprostać oczekiwaniom in-

nych. To taka zamknięta pętla 

niepotrzebnych decyzji, bo na-

sze decyzje skupiają się tylko i 

wyłącznie na tym, co kupić, do 

wyboru między jednym wiesza-

kiem a drugim, między jedną 

marką a drugą, natomiast nie 

zwracamy uwagi na to, co póź-

niej się stanie z tą rzeczą – 

wskazuje ekspertka. 

      Komisja Europejska ocenia, 

że na całym świecie co sekundę 

składuje się lub spala ciężarów-

kę wyrobów włókienniczych. – 

Koszty tego będziemy ponosić 

my wszyscy, bo cena ubrania to 

nie jest tylko to, co widzimy na 

metce sklepowej. To także kosz-

ty niewidoczne na pierwszy rzut 

oka, koszty ekonomiczne, eko-

logiczne, bardzo często odro-

czone, bo to, co się stanie z 

ubraniami zalegającymi na wy-

sypiskach, będziemy widzieć 

dopiero za 10, 20, 30, a może i 

więcej lat – mówi Monika Lip-

nicka. – Najgorszym rozwiąza-

niem jest wyrzucenie niepo-

trzebnych ubrań do kosza na 

śmieci zmieszane. Wtedy trafią 

prawdopodobnie na wysypisko 

bądź do spalenia. A trzeba pa-

miętać, że ubrania są również 

cennym surowcem, jeżeli nawet 

są zniszczone, można je przeka-

zać do recyklingu i mogą posłu-

żyć w formie zmienionej jeszcze 

innym osobom. 

      Do wtórnego obiegu lub do 

recyklingu trafia tylko niewielki 

odsetek ubrań, ale i tak są to 

ogromne ilości. – Przez nasze 

taśmy sortownicze każdego dnia 

przechodzi 350 t niepotrzebnych 

ubrań, nie 35 t, nie 3,5 t, tylko 

350 t niepotrzebnych ubrań. To 

w skali roku jest aż 84 mln kg. 

Ta ilość wypełniłaby cztery Sale 

Kongresowe w Pałacu Kultury i 

Nauki. To zazwyczaj są ubrania 

kupione pod wpływem chwili, 

pod wpływem emocji, bardzo 

często niezałożone nawet raz, 

wyrzucone często nawet z met-

kami ze sklepów – mówi eks-

pertka Wtórpol. 

      Z badania SW Research na 

zlecenie EPP wynika, że zda-

niem niemal 90 proc. Polaków 

oddawanie nienoszonej odzieży 

to sposób, by pomóc potrzebują-

cym, a 86 proc. uważa to za wy-

raz dbania o środowisko. Naj-

częściej dajemy drugie życie 

ubraniom, oddając je do specjal-

nych pojemników (42 proc.), 

rozdając lub sprzedając. Co pią-

ty zanosi je na zbiórki lub prze-

kazuje organizacjom wspierają-

cym osoby potrzebujące. 

      Nie chodzi o to, żeby narzu-

cać sobie bardzo sztuczne i re-

strykcyjne postanowienia, że w 

ogóle nic nie kupuję albo kupuję 

tylko z drugiego obiegu. Najroz-

sądniejszym rozwiązaniem jest 

po prostu  rozsądek – czyli ku-

pujemy wtedy, kiedy potrzebu-

jemy, dbamy o ubrania, które 

Tylko część ubrań trafia do obiegu 

wtórnego lub recyklingu 
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mamy, żeby nam służyły jak 

najdłużej, a jak już są nam nie-

potrzebne bądź nam się znudzi-

ły, albo z jakiegoś innego powo-

du nie chcemy już w nich cho-

dzić, to oddajmy je w miejsce, 

gdzie będą miały szansę trafić 

do drugiego obiegu i dostać no-

we życie – radzi Monika Lipnic-

ka. 

      Według dyrektyw europej-

skich selektywna zbiórka teksty-

liów będzie obowiązkowa już w 

2025 roku. Do 2030 roku KE 

chce, by ubrania były w więk-

szym stopniu wykonane z mate-

riałów z recyklingu odzieży. 

McKinsey ocenia, że właśnie 

recykling włókien mógłby czę-

ściowo rozwiązać problem od-

padów. Chodzi o przekształca-

nie odpadów tekstylnych w no-

we włókna, które byłyby następ-

nie wykorzystywane do tworze-

nia nowych ubrań lub innych 

produktów tekstylnych. Takie 

technologie są już w użyciu, 

chociaż zwykle dotyczą one 

ubrań z prostym składem, za-

wierającym tylko jeden rodzaj 

materiału, np. czystą bawełnę. 

      O krok od komercjalizacji 

jest chemiczny recykling polie-

stru. W efekcie nawet 70 proc. 

odpadów tekstylnych można 

poddać przetworzeniu. Większa 

liczba produkowanych i kupo-

wanych ubrań ma ogromny 

wpływ na środowisko. Całkowi-

ta emisja gazów cieplarnianych 

z produkcji tekstyliów wynosi 

1,2 mld t rocznie – więcej niż 

emisje emitowane przez wszyst-

kie międzynarodowe loty i statki 

morskie razem wzięte. Równo-

legle rośnie negatywny wpływ 

tej produkcji na zasoby, wodę, 

zużycie energii i klimat. Baweł-

na, która stanowi ok. 30 proc. 

całkowitego zużycia włókien 

tekstylnych, jest zwykle upra-

wiana przy użyciu dużej ilości 

wody, pestycydów i nawozów. 

      Przy produkcji odzieży wy-

korzystujemy zasoby naturalne, 

które przecież nie są odnawial-

ne, wykorzystujemy bardzo du-

że ilości wody. Przemysł odzie-

żowy zajmuje niechlubne drugie 

miejsce pod względem branż, 

które mają najbardziej negatyw-

ny wpływ na środowisko. Warto 

też  wspomnieć również o mi-

kroplastiku, który uwalnia się do 

wody i pochodzi z naszych 

ubrań. Większość naszych ubrań 

produkowanych jest w krajach 

azjatyckich, gdzie warunki pra-

cy i płace odbiegają od jakich-

kolwiek standardów – podkreśla 

ekspertka ds. wtórnego obiegu 

odzieży w firmie Wtórpol. 

biznes.newseria.pl 

 Redaktor 
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      Muzeum Archeologiczne i 

Etnograficzne w Łodzi, Fundacja 

Badań Archeologicznych Imienia 

Profesora Konrada Jażdżewskiego, 

we współpracy z Gminą Lubra-

niec oraz Lubranieckie Centrum 

Dziedzictwa Kulturowego zor-

ganizowały wystawę archeolo-

giczną przedstawiającą monu-

mentalne grobowce z epoki 

kamienia w Parku Kulturo-

wym Sarnowo. Wystawa trwać 

będzie w dniach od 15 lutego 

(czwartek) 2024 godziny 12.00 

do 07 marca 2024 w siedzibie 

Lubranieckiego Centrum Dzie-

dzictwa Kulturowego w Lubrań-

cu, ul. Brzeska 10 (budynek sy-

nagogi).  

      Burmistrz Lubrańca Stani-

sław Budzyński i organizato-

rzy zapraszają wszystkich za-

interesowanych – wstęp jest 

wolny. 

      Główny organizator wysta-

wy dr Piotr Papiernik przedsta-

wia wystawę Monumentalne 

grobowce z epoki kamienia w 

Parku Kulturowym Sarnowo: 

      Wystawa prezentuje Park 

Kulturowy Sarnowo, który po-

wstał dla ochrony dziewięciu 

monumentalnych grobowców 

kujawskich, zbudowanych 

ok.5000 lat temu. Budowle te 

nazywane często megalitami (od 

greckich słów – wielki i lithos – 

kamień), wznoszono jako miej-

sca pochówku elity religijnej lub 

politycznej rolników z epoki 

kamienia. Nad grobami budowa-

no nasypy ziemne, o długości 

często przekraczającej 100m. 

Nasypy te były ograniczane ob-

stawami kamiennymi wznoszo-

nymi z wielkich wielotonowych 

głazów, które nadawały grobow-

com kształt wydłużonego trape-

zu lub trójkąta.  

      Monumenty przez tysiącle-

cia były charakterystycznym i 

wyróżniającym się elementem 

krajobrazu Kujaw, Pomorza, 

Ziemi Chełmińskiej, i Wschod-

niej Wielkopolski. Większość z 

nich została bezpowrotnie znisz-

czona w XIX i w początkach 

XX wieku. Do naszych czasów 

przetrwały nieliczne. 

 

      W 1950 roku pod nadzorem 

prof. Konrada Jażdżewskiego 

rozpoczęto badania archeolo-

giczne w Sarnowie. Prace pro-

wadziło ówczesne Muzeum Ar-

cheologiczne w Łodzi, pod kie-

Ciąg dalszy ze s.1 

LUBRANIEC 
otwarcie wystawy archeologicznej 

Budynek byłej synagogi, 

widok ogólny. 
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Badania w archeologiczne 

Sarnowie, odbywają się 

również na kolanach. 

Tablice szyldowe w zbliżeniu. 
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runkiem naukowym Waldemara 

Chmielewskiego. W trakcie 

dwóch sezonów przebadano i 

zrekonstruowano sześć grobow-

ców. I prace przerwano. 

      Po 15. Latach, w 1966 roku 

archeolodzy powrócili do Sarno-

wa. Studentka prof. Konrada 

Jażdżewskiego – Lidia Gaba-

łówna rozpoczęła badania trzech 

pozostałych monumentów. Pra-

ce trwały 10 kolejnych sezonów, 

a zakończył je Henryk Wiklak w 

1974 roku. W tym czasie po-

wstał rezerwat archeologiczny, 

który w 2010 roku został prze-

kształcony w Park Kulturowy 

Sarnowo.  

 

      W ostatnich latach archeolo-

dzy z Muzeum Archeologiczne-

go i Etnograficznego w Łodzi i 

Fundacji badań Archeologicz-

nych Imienia profesora Konrada 

Jażdżewskiego po raz kolejny 

powrócili do Sarnowa. Od 2020 

roku trwają intensywne prace 

badawcze skoncentrowane na 

rozpoznaniu osad budowniczych 

grobowców kujawskich, położo-

nych na terenie Parku Kulturo-

wego Sarnowo i jego bezpośred-

nim otoczeniu. 

     W aranżacji wystawy Monu-

mentalne grobowce z epoki 

kamienia w Parku Kulturo-

wym Sarnowo, obok prezenta-

cji zabytków odkrytych w gro-

bowcach (zbiory Muzeum Ar-

cheologicznego i Etnograficzne-

go w Łodzi), ważną rolę odgry-

wają wielkoformatowe wydruki 

zdjęć dokumentujących historię 

badań i stan obecny megalitów. 

Wystawa zawiera również roz-

budowana warstwę informacyj-

ną przekazywaną w postaci po-

sterów zawierających bogaty 

materiał ilustracyjny. 

 

      Wystawa została przygoto-

wana przez Muzeum Archeolo-

giczne i Etnograficzne w Łodzi i 

Fundację Badań Archeologicz-

nych Imienia profesora Konrada 

Jażdżewskiego we współpracy z 

Gminą Lubraniec i Lubraniec-

kim Centrum Dziedzictwa Kul-

turowego. 

      Wystawa została przygoto-

wana przez dr Piotra Papiernika 

we współpracy z mgr Joanną 

Wichą i mgr Rafałem Brzejsz-

czakiem. 

Piotr Papiernik 

 

Zebrał: R.Milewski 

 

Materiał promocyjny 

Przykłady wiórów z krzemienia czekoladowego. 
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